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Aktuálně Aktuálně 
z radnicez radnice

27. 3. 2023 byl uzavřen ter-

mín pro příjem nabídek na re-

alizaci stavby Sušice – Stavební 

úpravy kanalizace a vodovodu v uli-

ci 5.  května, Smetanova, Student-

ská – dokončení. Ve stanovené lhů-

tě město obdrželo nabídky od šesti 

dodavatelů, přičemž jako ekonomic-

ky nejvýhodnější byla vyhodnocena 

nabídka fi rmy Silnice Klatovy, a.s., 

za cenu 21.406.908,97 Kč bez DPH. 

Předpokládaná cena zakázky přitom 

byla 33,95 mil. Kč bez DPH. 

29. 3. 2023 skončil termín 

pro podání nabídek na reali-

zaci stavby ŠJ Nuželická – výměna 

zdroje tepla, která řeší moderniza-

ci kotelny, zásobující školní jídelnu 

a kuchyni v Nuželické ul. teplem 

a teplou vodou. Město obdrželo 

celkem 5 nabídek, vítěznou poda-

la fi rma VEToP, spol. s r.o., Staňkov, 

s cenou 769.596,76 Kč bez DPH. 

Předpokládaná cena byla 822 tis. 

Kč bez DPH.

Starosta Petr Mottl a místosta-

rosta Karel Požárek se 3. dubna 

zúčastnili jednání zastupitelstva 

Plzeňského kraje, kde byla projed-

nána nabídka kraji na provozování su-

šické nemocnice. Výsledek přineseme 

v příštím čísle. 

Starosta města Petr Mottl 

a další starostové měst Plzeň-

ského kraje se 3. dubna sešli na 

společném jednání s hejtma-

nem PK Rudolfem Špotákem. 

Všichni zúčastnění vyslovili nesou-

hlas s rušením poboček České poš-

ty a vyzvali Ministerstvo vnitra ČR 

a vedení pošty k jednání.

„Všem občanům přeji příjemné 

prožití velikonočních svátků,“ uvedl 

na závěr starosta Petr Mottl.  -red-

Sokolovnu ovládla udržitelná móda a řemeslo
V sokolovně panoval již od 

ranních hodin soboty 25. břez-

na ruch čilý jako v módním úle. 

Akce Móda a řemeslo – Fashion 

Show a Design Market zaplnila 

všechny prostory tohoto kul-

turního domu. Přes den se tu 

konal Design Market a charita-

tivní bazar, večer pak přehlídka 

udržitelné módy od lokálních 

tvůrců. Akci uspořádala agen-

tura Verona ve spolupráci se 

Sušickým kulturním centrem.

Budova pod svá sokolská kříd-

la přijala 36 obchodních i řemesl-

ných fi rem či jednotlivců, kteří své 

zboží a výrobky rozmístili u při-

pravených stolů na horním bal-

koně a v Husově sále. V nabídce 

převládalo designové oblečení, 

šperky a další módní doplňky od 

lokálních tvůrců. Nechybělo ani 

občerstvení a bufet na chodbách 

v podání Divokého bistra

Večer se sokolovna oděla do 

slavnostního hávu. Červený ko-

berec přes celý Tyršův sál byl u je-

viště ozdoben košatými kyticemi 

lilií. Směrem k tomuto módnímu 

molu byla v dlouhých řadách ob-

rácena sedadla návštěvníků. Děj 

přicházel z jeviš-

tě, kde se nejprve 

objevila moderá-

torka Silvie Ritter. 

Přivítala přítom-

né, uvedla zain-

teresované a  na 

pódium pozvala 

Pavla Javorské-

ho jako předsedu 

výboru Destina-

ce Sušicko, kte-

rá patřila k part-

nerům akce. Do 

portfolia aktivit 

této společnos-

ti patří i podpora 

lokálních tvůrců 

a podnikatelů. 

Profesionální modelky pak 

přehlídkou na mole předsta-

vily první z vybraných značek: 

One Village. Značka Ivany Holé 

a Zuzany Sedlecké ze Sušice vytvá-

ří nadčasové kousky pro přiroze-

né a nekonvenční ženy, které mají 

rády pohodlí i kvalitu a zároveň 

jim není lhostejné, za jakých pod-

mínek bylo vyrobené nejen jejich 

oblečení, ale i použité materiály. 

Nechtějí měnit kolekce několikrát 

do roka. Jejich cílem je především 

zpomalení: slow fashion. Móda, 

která je snadno kombinovatel-

ná a můžete ji nosit napříč 

sezonami a v šatníku 

vám dlouho vydrží.

Po rozhovo-

ru s Jaromírem 

Kolářem, ředite-

lem SOŠ a SOU 

Sušice – školy, 

jejíž studentky se 

podílely na nalíče-

ní modelek, bylo slo-

vem i tvorbou představe-

no studio Zannia z Klatov. Studio 

Zuzany Havlíkové propaguje žen-

ství a ženskost, proto v jeho tvor-

bě najdete zejména šaty a sukně. 

Nechybějí ale ani další kousky jako 

například bombery, kabátky, vesty 

či topy. Cílem je, aby se ženy cítily 

pohodlně, spokojeně a sebevědo-

mě. Modely tvoří pro všechny vě-

kové kategorie i všechny velikosti. 

Látky vybírá u lokálních českých 

a slovenských výrobců. Veškeré 

oblečení vzniká v dílnách českých 

švadlenek v Plzeňském kraji.

Další rozhovor vedla mode-

rátorka s infl uencerkou Kristý-

nou Kohoutovou, která se pu-

bliku v  sokolovně představila 

i jako zkušená plus size model-

ka. Outfi ty španělské návrhářky, 

která má značku pod svým jmé-

nem – Gema Romero, doplnily 

šperky od značky Kyrálky. Pod 

touto značkou v Su-

šici tvoří Alena Kyrá-

lová vinuté skleněné 

korálky a šumavské 

perle kompletované 

do originálních šper-

ků (prsteny, náram-

ky, náhrdelníky atp.) 

Gema Romero navr-

huje především limi-

tované kolekce pro 

děti, ale i  dospělé. 

Klade důraz na tem-

peramentní hru barev 

a vzorů. Kolekce vy-

tváří z kvalitní měkké 

bavlny. Jsou precizně 

ušité s dokonale pro-

pracovanými detaily. 

Na vysoké škole v Madridu vystu-

dovala módní design a MBA na 

Univerzitě módního návrhářství 

v Londýně. V Praze tvoří od roku 

1999. 

Po přestávce modelky oblék-

ly pražskou značku The 

Blue Valley Venduly 

Zigler. Ta má ráda 

jednoduché věci 

a čisté materiá-

ly, dobrou ener-

gii a  usměvavé 

lidi. Šít se naučila 

na kurzech, které 

teď i provozuje pod 

značkou Prague Fashi-

on Academy. The Blue Valley 

je inspirována barvami a energií 

oceánu. Prošev, který je použitý 

na výrobu kabátků, vest, kabelek 

a dekorativních přehozů je vyrá-

běn na zakázku a je tak originál-

ním podpisem této značky.

Jednou z modelek byla také 

herečka Natálie Halouzková, zná-

má především ze seriálu Sestřič-

ky. V rozhovoru na pódiu zmínila 

i svoji současnou roli na divadle 

v muzikálu Biograf láska a odsko-

čila si do zákulisí, odkud spolu 

s dalšími modelkami vynesla out-

fi ty z Fashiontéky. Tato půjčov-

na je první půjčovnou slow fashi-

on v České republice. Najdete zde 

pečlivě vybrané stylové modely 

od zodpovědných značek a návr-

hářů domácí i světové módní scé-

ny, zejména šaty, overaly, co-ord 

sety nebo stylové kalhoty a topy. 

Do nabídky půjčovny jsou vybí-

rány pouze mo-

dely z kvalitních 

materiálů. Na-

jdete zde nad-

časové mode-

ly a střihy, které 

lze nosit několik 

sezon, s aktuál-

ními trendy.

Bohaté zku-

šenosti s mód-

ními přehlídka-

mi i udržitelnou 

módou má Ve-

ronika Poláková, 

majitelka pořá-

dající agentury 

Verona, která 

byla hostem dalšího rozhovoru 

s moderátorkou. Přítomné pozva-

la na další akci v produkci Agen-

tury Verona, a to Písecký víkend 

módy a designu, který se koná 19. 

a 20. května v Písku. Závěrečnou 

třešničkou na molu se staly mo-

dely slovenské návrhářky Jenny 

Jeshko, ve kterých se mísí jak ba-

rokní zdobnost a luxus, tak i pun-

kový, temnější a rockovější podtón, 

všev elegantním fi nálním vyznění. 

Její módu milují krásné sebevědo-

mé ženy se smyslem pro módu, ex-

travaganci a eleganci, bez ohledu 

na věk. Ženy, které se nebojí mírně 

experimentovat, a hlavně nechtějí 

splynout s davem.

Akci pro udržitelnou módu a lo-

kální tvorbu dále podpořily: High 

Point, město Sušice, Apartmány 

Bašta, penzion Roušarka a Spor-

toviště města Sušice, make-up 

artist Karolína Krátká s přírod-

ní francouzskou bio dekorativní 

kosmetikou Boho Green Make-up.

Po akci jsem se Veroniky 

Polákové zeptal, podle čeho 

vybírala návrháře a požádal 

jí o zhodnocení celého dne: 

„Naším hlavní kritériem pro výběr, 

byl požadavek, aby značka fungo-

vala na principech udržitelnosti. 

A pak hrál roli také osobní vkus. 

Produkty se nám 

prostě musely lí-

bit. Na akci v Su-

šici bych ráda 

vyzvedla spolu-

práci mezi pro-

dejci na Design 

marketu. Jejich 

ochota si navzá-

jem pomoci, to 

že jeden od dru-

hého nakupova-

li, že si navzájem 

dávali přednost 

při vynášení zbo-

ží, to vše vytvoři-

lo skvělou atmo-

sféru. Z  celého 

projektu mám dobrý pocit a hod-

notím ho jako úspěšný.“

text a foto Eduard Lískovec

více foto na www.kulturasusice.cz

7. dubna 20237/2023

moderátorka Silvie Ritter a pořadatelka Veronika Poláková
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Nejmilejší koncert dětí z dětských domovů
Úžasnou přehlídku talento-

vaných dětí z dětských domovů 

z Plzeňského a Karlovarského kraje 

pořádal v pondělí 20. 3. 2023 náš 

Dětský domov Kašperské Hory. 

V místním kině se sešli zástupci 

z 10 dětských domovů a také z dia-

gnostického ústavu v regionální 

soutěži Nejmilejší koncert. Děti se 

předvedly hned v několika různých 

uměleckých disciplínách.

Koncert odstartoval sólový zpěv, 

pokračoval zpěv skupin, hudební 

skupiny, sborový zpěv, hra na hu-

dební nástroj, veliké zastoupení měl 

tanec, následovaly malé jevištní for-

my a na závěr recitace. Vystoupe-

ní dětí hodnotila odborná porota 

ve složení PaedDr. Jana Koubová, 

předsedkyně Federace dětských 

domovů České republiky, Ing. Zdeň-

ka Milotová, klavíristka sušického 

pěveckého sboru Svatobor, Lud-

mila Schlumpergerová, členka su-

šického pěveckého sboru Svatobor, 

Ing. Karel Sedlecký – ředitel Sušické-

ho kulturního centra SIRKUS a Dag-

mar Mastná, DiS., vedoucí paní uči-

telka ZUŠ v Kašperských Horách. 

Mnohdy – podle slov všech členů 

poroty – měli horké chvilky při bo-

dování talentů dětí. Celý den báječ-

ně odmoderoval pan Radek Naklá-

dal a bravurně zastoupil původní 

moderátorku Hanku Kynychovou, 

Na jaře r. 1926 se v Plzni na scé-

ně poprvé objevila postava Hurvín-

ka. Se svým otcem Spejblem tvoří 

ikonickou dvojici loutek, kterou zná 

snad každý Čech. Ani Sušici nejsou 

loutky cizí. Loutkové divadlo zde 

vzniklo už před sto třemi lety.

• je nejdéle hrající loutkové divadlo 

v západních Čechách

• pod svá křídla si jej vzal Sokol 

Sušice

• již od roku 1920 obveseluje Kašpá-

rek malé i velké diváky

• již šestá generace diváků sušického 

loutkového divadla sleduje hrdinný 

Kašpárkův boj s nepravostí a zlem

• v roce 2020 oslavilo 100 let činnos-

ti velkou výstavou v Husově sále 

sokolovny

• v červenci roku 2020 proběhla ke 

stoletému výročí výstava loutek 

v Husově sále v sokolovně

• vystoupení probíhají od října do 

března každý pátek od 17.00 hod. 

v Husově sále v 1. patře sokolovny 

Krátký rozhovor s dlouhole-

tým členem loutkového divadla 

v Sušici MUDr. Jiřím Vovsem:

Jak jste se dostal k loutkové-

mu divadlu?

Byl jsem osloven dvěma členkami 

loutkářského odboru MUDr. S. Pra-

jerovou a MUDr. L. Jandovou v roce 

1979. Oslovily mě, že by se můj hlas 

do loutkového divadla hodil.

Která z her, ve kterých jste 

vystupoval, byla pro vás nejvíce 

pamětihodná?

Na tuto otázku se těžko odpo-

vídá. Měli jsme řadu představení 

pro dospělé, které se těšily velké-

mu úspěchu, kupříkladu Kupce 

benátského, Pláštěnku či Stvoře-

ní ženy. V představeních pro děti 

mám v oblibě převážně hry, kde 

mohu mluvit čerty nebo vodní-

ky, a pár let mě provází také role 

Honzy.

Co se během let změnilo?

Od roku 1979, kdy jsem nastu-

poval jako nejmladší, jsem dnes 

služebně nejstarší a pořád mě 

tato činnost baví. Potkal jsem tam 

mnoho skvělých lidí, se kterými 

jsme užili mnoho zábavy, občas 

i nějaké stresy. Soubor tedy po-

stupně omládl. Během doby se 

výrazně zlepšila technika ozvu-

čení, máme také mnoho nových 

kulis, které vznikly díky obětavos-

ti a šikovnosti několika členů sou-

boru. Je to práce obdivuhodná 

a záslužná. Rovněž péče o loutky 

je velice náročná, větší část mari-

onet je od prvopočátku divadla, 

tedy přes sto let staré. Na tomto 

všem, také na repertoáru, se podí-

lí řada členů souboru, především 

principál Bohumil Krutiš se svou 

manželkou, kteří tomu obětují 

spoustu času a úsilí.

Ptala se Silvie Šperlová svého 

milovaného dědy.

(http://www.loutky.unas.cz/index.htm)

Silvie Šperlová, Andrea Falešníková 

studentky VI.A, Gymnázium Sušice

která se bohužel nemohla akce zú-

častnit. Mezi milými hosty byly také 

zástupkyně krajského úřadu Plzeň-

ského kraje, odboru školství, mláde-

že a sportu Mgr. Hana Schimmero-

vá, Mgr. Irena Kroftová a Mgr. Věra 

Šašková.

Pro děti, které se umístily na prv-

ních třech místech ve svých kate-

goriích byly připraveny hodnotné 

odměny a knižní poukazy. Veliké 

poděkování patří Středisku služeb 

školám Plzeň, Výrobně obchodní-

ho družstva Svéradice, fi rmám Maso 

Brejcha a Cupeko, spol. s r.o. Sušice, 

Velkoobchodu Václavík s.r.o. Žihob-

ce, fi rmám Alimpex České Budějovi-

ce a Zeo Trade Vodňany. Ti nejlepší 

ze zúčastněných soutěžících budou 

pozváni na celostátní přehlídku, kte-

rá se bude konat v červnu v Praze.

Děkujeme všem, kdo s pořádá-

ním a organizací Nejmilejšího kon-

certu pomáhali, dále všem, kdo děti 

přišli podpořit a veliký obdiv patří 

všem vystupujícím dětem a tetám 

a strejdům, kteří se jim věnují, pra-

videlně s nimi nacvičují a vedou je 

v jejich zájmech a rozvíjejí jejich ta-

lent. Březnový Nejmilejší koncert 

byl nesporným důkazem toho, že 

v dětských domovech je mnoho ta-

lentovaných dětí a mnoho lidí, kteří 

je mají moc rádi!

Bc. Petra Divišová

Hodnotící workshop projektu spolupráce škol 

SOŠ a SOU Sušice se školou VHS im Landkreis Cham, e.V.

Tomáš si právě přivezl diplom 

z celostátní soutěže instalatérů 

v Brně. Obrovský úspěch, gratu-

lujeme! Učeň Tomáš Kejla je nyní 

ve 3. ročníku oboru instalatér SOŠ 

a SOU Sušice. Vyzpovídali jsme ho, 

co vše za tímto úspěchem stojí, ať 

o tom víte také.

Tomáši, kdy poprvé jsi uva-

žoval, že budeš instalatérem? 

„O tento obor se zajímám od devá-

té třídy, když jsme se s kamarádem 

domluvili, že bychom šli na učební 

obor instalatér na SOŠ a SOU tady 

v Sušici.“ 

Jaké to je ve škole, na učňáku? 

„Máme týden praxi a týden teorii. 

Učíme se, jaké jsou průměry tru-

bek, správné tlakování ve vodovo-

du atd. Učí nás o materiálech – co 

se dá svářet, co se dá pájet, výhody 

a nevýhody materiálů. Poté probíhá 

praxe, kde si to všechno vyzkouší-

me. Na dílnách máme hořák, když 

pájíme spoje. Mistr nám ukazuje, 

jak se to má správně udělat a my 

to pak zkoušíme. Podrobně nám 

vše vysvětlují. To potvrzují i naše 

úspěchy na soutěžích.“

Kolika soutěží ses již zúčast-

nil? „Byl jsem na soutěžích cel-

kem třikrát. Nejprve na Slovensku 

v Žilině, kde jsme soutěžili v týmu 

a umístili jsme se druzí. Na základě 

tohoto výsledku jsme byli na kraj-

ském kole v Chomutově, tam jsem 

se umístil jako první. Nyní jsem zís-

kal nejdůležitější cenu, třetí místo 

na celostátní soutěži instalatérů 

v Brně.“ 

Jak taková soutěž vypadá? Víš 

dopředu, co tam bude? „To prá-

vě nikdy nevím. Mohu se domní-

vat, ale přesné zadání se dozvím 

až na soutěži.

Například v krajském kole jsme 

měli celkem 6 úkolů. První tři úkoly 

byly na téma udělat výrobek z plas-

tových, měděných a kovových rour, 

které se potom spojily. Čtvrtý úkol 

byla instalace pověsného záchodu, 

pátý úkol zase instalace pověsného 

umyvadla. Šestý úkol byly teoretic-

ké testy. To vše bylo na jeden den.“

Jak se soutěž vyhodnocuje? 

Jak se porovnává, kdo je nejlep-

ší? „Rozhoduje třeba přesnost, kdo 

má přesnější rozměr. Důležitý je ale 

i čas. Například instalace jsme měli 

omezené na hodinu.“ 

Je to krátký čas? „Třeba na vý-

robek z mědi, to na mě byla hodina 

krátký čas, to jsem celé nestihl. Ko-

vové roury jsem stihl akorát, a plas-

tové jsem naopak udělal s rezervou. 

Hotovo jsem měl za 20 minut. Tyto 

tři výrobky se potom spojily a tla-

kovaly se pomocí vzduchu. Pak se 

namočily i spoje, jestli dobře těsní.“

Takže přísná kontrola? „Do-

cela jo.“

Chceš se jako instalatér i ži-

vit? „Rád bych. Myslím, že mě to 

bude bavit.“

Připravuje tě škola (SOŠ a SOU 

Sušice) dobře? „Ano. Teorie je 

podrobná a kvalitní. Velkou výho-

dou jsou dobře vybavené dílny, kde 

si vše prakticky vyzkoušíme pod ve-

dením mistrů.“ 

Co bys vzkázal ostatním uč-

ňům? „Aby dobře vnímali teorii, 

která jim je ve škole předkládaná. 

Aby poslouchali učitele odborného 

výcviku, jejich rady jsou hodně cen-

né. Mně na soutěže připravila hlav-

ně škola a rady našich mistrů. Mimo 

školu příležitosti zatím nemám.

Čeká tě ještě nějaká soutěž? 

V květnu mě čeká soutěž přímo 

tady v Sušici. 

Tomášovi držíme palce a ještě 

jednou velká gratulace!

SOŠ a SOU Sušice

Obě školy spolupracují přes 12 

let. Společně jsme realizovali 2 jed-

noleté a 3 velké, dvou až tříleté pro-

jekty. V rámci těchto projektů odjely 

do Německa na tematické poby-

ty, workshopy a praxe stovky žáků. 

V současném projektu od roku 2021 

jsme u nás na škole v Sušici vždy 5x 

realizovali kurzy německé konver-

zace, pracovní skupiny Odpady nás 

nesmějí zahltit, Ekologie kolem nás 

a Po stopách historie, rovněž 5x kurz 

internetové gramotnosti, přípravné 

kurzy na praxe, odborné exkurze 

a workshopy s odborníky. Společně 

s kolegy z Chamu jsme rozšířili naše 

projektové webové stránky, vytvo-

řili prezentaci spolupráce a rea-

lizovali celkem 10 dvoudenních 

workshopů společných vždy pro 5 

našich a 5 německých učňů střídavě 

v Sušici a v Chamu, workshopy pro 

učitele, čtyři dvoudenní tematické 

pobyty každý vždy pro 40 našich 

a 40 německých učňů – opět stří-

davě u nás a v Německu. Na dvou 

až třítýdenní praxe vyjelo do Bavor-

ska celkem 36 učňů různých oborů 

naší školy. To vše se nám podařilo 

i za situace, kdy v době realizace 

projektu byly uzavírány školy, byly 

zákazy cestování a další omezení 

v souvislosti s virovou nákazou. Je 

nutné zdůraznit, že v rámci projektu 

jsou veškeré aktivity pro žáky zdar-

ma (ubytování, strava, vstupné, do-

prava atd.), vše je hrazeno z projek-

tových prostředků.

Na hodnotícím workshopu jsme 

předávali certifi káty úspěšným ab-

solventům praxí a za účasti zástup-

ců obou škol a představitelů Kraj-

ského úřadu v Plzni jsme projekt 

zakončili. Těšíme se, že budeme 

moci v září 2023 zahájit další tříle-

tý společný projekt a umožnit tak 

našim učňům poznávat sousední 

zemi, spolupracovat se žáky z Cha-

mu a mít praxe v Bavorsku.  M. H.

Březen – měsíc knihy

Tento slogan je sice spojován 

s dobou dávno minulou, ale ani 

dnes se nemusíme bát podpořit 

rozvoj čtenářství různými akcemi. 

Proto jsme s některými třídami vy-

razili do městské knihovny v Sušici. 

Ve čtvrtek 22. března absolvova-

li žáci primy program Jak se dělá 

kniha. Paní Kamila Vrhelová byla 

jako vždy naprosto úžasná a při-

pravila zajímavé aktivity. Žáci se 

dozvěděli, jak dlouhá cesta vede 

od prvního nápadu spisovatele až 

ke čtenáři, jakou roli v tomto proce-

su mají redaktor, korektor, naklada-

tel a mnozí další. Hlavní náplní pro-

gramu pak byla skupinová práce, 

která vedla k vytvoření několika 

„knih“ s reálnými součástmi, jako 

je obálka, titulní stránka, jazyková 

korektura textu, ilustrace či tiráž. 

Žáci kvarty si v příjemném pro-

středí knihovny doplnili užitečné 

informace o literárních druzích 

a literárních žánrech. Zábavnou 

formu i skupinovou práci všichni 

velmi ocenili. 

Děkujeme knihovně, že takové 

akce pořádá, a těšíme se na další 

návštěvu. -EK-

Soutěžní úspěchy Tomáše Kejly 

ze SOŠ a SOU Sušice v oboru instalatér

Loutkové divadlo v Sušici

SETKÁNÍ S MYSLIVCI

Po delší covidové pauze jsme 

mohli u nás ve školce opět přivítat 

vzácnou návštěvu a to pana mys-

livce Krišku a pana lesního Sopka. 

Jedno pondělí dopoledne si na 

nás udělali čas a povyprávěli dě-

tem o svojí práci, i o tom, proč je tak 

důležité chránit přírodu a vše živé.

Pro děti je vždy připrave-

no spoustu zajímavých obrázků 

i předmětů týkající se lesa a vše 

kolem něj.

Děti viděly mysliveckou unifor-

mu – už vědí, proč je zelená a také 

jaká peříčka mají myslivci na klobou-

ku. Prohlédly si kožešiny i lebky, zuby 

divokého prasete a různá paroží.

Dozvěděly se, co všechno mys-

livci v lese dělají : staví posedy a kr-

melce, nosí zvířátkům v zimě seno, 

kaštany, sůl …

Také už vědí, že nejlepším po-

mocníkem myslivce je jeho cviče-

ný lovecký pes.

Některé děti z naší školky se 

ještě vypravili do lesa ke krmelci, 

aby se na vlastní kůži přesvědči-

li, že starat se o les a zvířátka není 

žádná legrace!

Mockrát děkujeme oběma pá-

nům za jejich čas, trpělivost a pou-

tavé povídání a také paní učitelce 

V. Sládkové za organizaci jejich ná-

vštěvy. Učitelky MŠ Smetanova

Ukázka z praxe v Bavorsku. 

KDYSI

DNES  ušiciv

Nový seriál Gymnázia Sušice:
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Zasedání rady města

Zasedání zastupitelstva města se bude konat 

ve středu 12. 4. 2023 od 16.00 hodin v sušickém kině.

Usnesení ze zasedání rady města ze dne 20. března 2023

• Rada města jmenuje Ing. Josefa Radu, DiS., vedoucím Odboru do-

pravy a silničního hospodářství Městského úřadu Sušice od 1. 4. 2023.

• Rada města schvaluje přidělení grantů v 1. kole 2023 Grantového 

programu města Sušice v oblasti kultury, sportu, volného času a vzdělá-

vání a dotací na montáž a demontáž pódia podle přílohy a pověřuje sta-

rostu města podpisem smluv o poskytnutí dotace na realizaci projektu 

v oblasti kultury, sportu, volného času a vzdělávání. 

• Rada města souhlasí s konáním těchto akcí na ostrově Santos: „Hor-

ský půlmaraton Sušice a dětské závody“ (15. 4. 23, Sportheart s. r. o.); „Slet 

Ježibab “ (30. 4. 23); „Majáles 2023“ (13. 5. 2023, Gymnázium Sušice); „Den 

pro rodinu“ (14. 5. 23, Diakonie ČCE – středisko západní Čechy); „Stihl Tim-

bersports Czech Series“ (4. 6. 23, Průcha-motorové nářadí s. r. o.); „Fami-

lyfest“ (15. 7. 2023, Tomas van Zavrel); „Metal Madness“ (25. – 26. 8. 23, 

MF Production, z. s.); „Den charity“ (23. 9. 23, Charita Sušice); „Gymterra“ 

(říjen 2023, Gymnázium Sušice) za dodržení podmínek stanovených Zá-

vaznými pravidly pro zvláštní užívání veřejného prostoru ostrova Santos.

• Rada města schvaluje zadání veřejné zakázky malého rozsahu 2. 

kategorie na stavební práce na akci:„Sušice, Volšovy – oprava povrchu 

komunikace“ a fi rmy vyzvané k předložení cenové nabídky: Silnice Kla-

tovy a.s., Vídeňská 190/I, 339 01 Klatovy, IČ 453 57 307, SWIETELSKY sta-

vební s.r.o., Pražská tř. 495/58, 370 04 České Budějovice, IČ 480 35 599, 

EUROVIA Silba, a.s., Lobezská 1191/74, Lobzy, 326 00 Plzeň, IČ 648 30 551.

Kompletní usnesení z jednání rady města na www.mestosusice.cz

Nabídka Charity Sušice
Charita Sušice je více jak 20 let poskyto-

vatelem sociálních služeb v Sušici a blízkém 

okolí. Ročně poskytuje svoje služby téměř 

500 klientům, jedná se především o senio-

ry, zdravotně postižené, chronicky nemoc-

né, jednotlivce i rodiny v nouzi. Pomocnou 

ruku nabídneme všem, kteří ji potřebují. 

Jsou to například lidé nemající dostatek sil 

postarat se sami o sebe, nebo se nacháze-

jí ve složitém životním období, ze kterého 

hledají cestu ven. Společně hledáme mož-

nosti, jak lze jejich problémy.

O více informací jsme poprosili ředitele Cha-

rity Sušice Karla Weishäupela.

Jaké konkrétní služby mohou klienti vy-

užívat? „Dlouhodobě přetrvává, že nejvíce žá-

danou je pečovatelská služba. Kdy pomáháme 

zajistit základní potřeby klienta, jako je zajiště-

ní jídla, hygieny, úklidu, výjimkou není ani do-

provod k lékaři. Lidé také často vyhledávají po-

moc během dlouhodobé péče o člena rodiny. 

Poskytujeme i Odlehčovací služby, střídáme 

pečujícího, který může volný čas trávit v práci 

nebo tolik potřebným odpočinkem, aby mohl 

načerpat novou sílu. Rozvíjet se začala i sociální 

poradna. Lidé vyhledávali tento druh podpory 

zejména v souvislosti s pandemií Covid-19 nebo 

rozpoutanou válkou na Ukrajině.“

O jakou konkrétní pomoc se jednalo 

v případě válečných uprchlíků? „Je to více 

jak rok od vypuknutí válečného konfl iktu na 

Ukrajině. My se ihned pustili do pomoci potřeb-

ným. Poskytovali jsme především potraviny, 

drogerii, ošacení, obuv až po základní vybave-

ní domácnosti. Nabízeli jsme a stále nabízíme 

také poradenství ve věci získání sociálních dá-

vek, zajištění doučování a volnočasových akti-

vit pro děti, hledání zaměstnání, bydlení apod.“

Plánujete v budoucnu rozvoj služeb nebo 

území, kde služby poskytujete? „Musím při-

znat, že mám obrovskou radost, jelikož právě 

v letošním roce budeme rozšiřovat nabídku slu-

žeb do další oblasti. Jedná se o Strašín a nejbližší 

okolí, kde budeme ve spolupráci s místním pa-

nem starostou otevírat nové středisko. Přesnější 

informace určitě poskytneme v nejbližší době, 

ale už teď se těšíme na naše nové klienty. A co 

se týče tázaného rozvoje služeb, v loňském roce 

došlo ke zrušení věkového omezení pro zájemce 

o pečovatelské a odlehčovací 

služby. Tyto služby tak může-

me nabídnout opravdu všem, 

kteří je potřebují.“

Jak fungují dlouhodo-

bé projekty, které má pod 

záštitou Charita Sušice? „Vel-

mi úspěšný je volnočasový klub 

Jonáš. Tento projekt je realizo-

ván v rámci střediska v Kašper-

ských Horách. Dětem tak nabí-

zíme možnost smysluplně trávit 

jejich volný čas. Poskytujeme 

podporu a motivující prostředí pro rozvoj jejich 

dovedností. Zejména pak těm, které se nechtějí 

nebo nemohou účastnit organizovaných pravi-

delných aktivit, jako jsou zájmové kroužky. Dal-

ším projektem, který stabilně funguje, jsou so-

ciálně integrační byty. V praxi spravujeme byty 

pronajaté od města Sušice a umožňujeme klien-

tům v krizové situaci krátkodobý pronájem bytu 

za dostupnou cenu. Ti díky tomu mají možnost 

například platit splátky svých dluhů, stabilizovat 

svoji situaci nebo si najít práci. Vše má i svá pravi-

dla a podmínky. Klienti musejí docházet a spolu-

pracovat se sociální poradnou.“

Co zásadního podle vás v novém roce 

2023 Charitu Sušice čeká? „Ze své pozice 

doufám a také naší Charitě přeji v následu-

jícím roce jen to dobré. Asi největší změnou 

je sloučení sídla vedení a střediska Charity 

Sušice, které je kontaktním místem pro uži-

vatele i zájemce o sociální služby na Sušicku, 

zázemím pro Sociální poradnu Racek i pro 

pracovníky sociálních služeb (vedoucí péče 

a poradny, koordinátora pečovatelek, zázemí 

sociálních pracovníků, pečovatelek). Nachází 

se zde také sklad kompenzačních pomůcek 

a místo výdeje potravinové a materiální po-

moci. V současné době dobíhají ještě drobné 

stavební práce, které pomohou vytvořit vy-

hovující prostředí především pro naše pečo-

vatelky, ale i pro nás z vedení. Osobně mám 

velkou radost z toho, že se podařilo dostat 

nás všechny pod jednu střechu. Budeme tak 

moci efektivněji spolupracovat a změnu jistě 

ocení i naši klienti. Nebylo výjimkou, že jsme 

z bývalého sídla, museli potenciální klien-

ty odkazovat na druhé středisko a naopak. 

Přijďte se podívat do mateřské školy
MŠ Smetanova ulice zve rodiče dětí naší školy i ostatní rodiče, 

kteří chtějí přijít k zápisu do MŠ na Den otevřených dveří se koná 

ve čtvrtek 20.4.2023 od 9.00 hod. do 11 hodin

Zveme vás do všech tříd naší školy. Přijďte se podívat, kde a jak 

si děti hrají , co všechno umí a jak tráví čas se svými kamarády. Děti, 

které se chystají k zápisu do naší školy, si mohou se svými rodiči pro-

hlédnout třídy a prohrát si s dětmi.

Od 10 hodin na 7. třídě se mohou rodiče zúčastnit besedy 

s ředitelkou školy.

Mateřská škola Smetanova nabízí dětem různé zájmové aktivi-

ty – kroužek Robotík, pěvecký sbor Broučci .Pořádáme již tradiční 

akce školy – veřejnou akademii ke Dni matek v kině, společné výle-

ty na závěr školního roku a další aktivity. Zařazujeme množství po-

hybových aktivit jako jsou zimní a letní olympiády, předplavecký 

kurz i bruslení dětí MŠ. 

Zápis do mateřské školy / i pro cizince / se koná dne 3. 5. 2023 

od 8 do 16 hodin v kanceláři ředitelky MŠ.

A bezesporu největší událostí roku bude ob-

měna našeho vozového parku díky podpoře 

Evropské unie. Díky realizaci projektu dojde 

k vyřazení nejstarších vozidel, tím samozřej-

mě i eliminujeme náklady na rozsáhlé opravy. 

Vyřazená vozidla jsou z hlediska bezpečnosti 

a provozu v náročném terénu nevyhovující. 

A i zde mohu během následujících měsíců 

slíbit další podrobné informace.“

Chcete něco dodat na závěr? „Závěrem 

bych chtěl určitě poděkovat celému svému 

týmu, každý jeden člověk v něm je jeho ne-

postradatelnou součástí. Jen díky lidem, 

které mám kolem sebe, můžeme plnit Cha-

ritní dílo. Poděkování patří také všem, kteří 

nás podporují zvenčí, například dobrovol-

níkům Tříkrálové sbírky. Máme navázanou 

i dlouhodobou spolupráci například s pa-

nem Skotnicou z Pípy a Vývrtky, kterému 

patří poděkování za pravidelnou čtvrteční 

polévku pro naše klienty a samozřejmě i za 

tu adventní. Dál je to pan Tříska, hodinový 

manžel, jehož práci využíváme v Sociálně in-

tegračních bytech. Tesco Sušice za vánoční 

dárečky pro klienty a pravidelnou spolupráci 

i ochotu. A určitě nesmím zapomenout ani 

na pana řezbáře Tittla, který pro naše ko-

ledníky Tříkrálové sbírky zhotovil překrásné 

komety. Vážíme si i každé odezvy na naše 

prosby ohledně materiální pomoci klientům. 

Po zveřejnění výzvy na sociálních sítích se 

vždy strhne obrovská vlna solidarity, která 

nás těší. Zkrátka a dobře, závěrem chci po-

děkovat všem lidem dobré vůle. A zároveň 

chci všem popřát klidné a požehnané Veli-

konoce.“ Charita Sušice

NÁZOR: Jak se platí odpady
Na jednání zastupitelstva 14. prosince 2022 

byly rozpočtovým opatřením č. 57 naprosto bez-

problémově (nikdo nerušil nepatřičnými dotazy) 

navýšeny výdaje na odpady o 2 miliony korun 

(městská rada to 28. listopadu 2022 usnesením 

č. 636 doporučila). Na jednání 18. února 2023 

pak zastupitelstvo projednávalo rozpočtové 

opatření č. 4, kterým měly být prostředky, kte-

ré z těch 2 milionů nebyly v r. 2022 vyčerpány 

(cca 1,5 mil Kč), převedeny k dočerpání v r. 2023.

V podkladech pro jednání zastupitelstva 14. 

prosince nebyla žádná informace o kalkulaci 

částky 2 miliony a ani při projednání žádná ta-

ková informace nezazněla, podklady pro jed-

nání 18. února 2023 pak uváděly: „Jednalo se 

o náklady spojené s označováním popelových 

nádob.“ Vzhledem k tomu, že v Sušici je cca 3 

tisíce popelnic, stálo by označení popelové ná-

doby téměř 700 korun, přičemž plastovou po-

pelnici 110L lze pořídit za necelých 600 korun.

Na žádost podle zákona č. 106/1999 Sb., 

o svobodném přístupu k informacím, o po-

skytnutí kalkulace městský úřad odpověděl, 

že „Součástí podkladu nebyla podrobná kal-

kulace dané částky, skladba a účel rozpočto-

vého opatření byly podrobně vysvětleny na 

veřejném jednání zastupitelstva.“, a poskytl 

odkaz na videozáznam z jednání zastupitelstva.

Videozáznam lze vyhledat na webu mes-

tosusice.cz/mususice pod položkami „Zastu-

pitelstvo.../Přenosy.../Infokanál...“. Předmětná 

část začíná v 2:27:15. V čase 2:28:29 byl za-

stupitelem Ing. Radou vznesen dotaz, jak se 

k částce 2 mil. Kč dospělo. A v tomto okamži-

ku se rozvinula velmi zajímavá, pro občana 

vysoce poučná diskuse, která rozhodně stojí 

za zhlédnutí:

Úřednice začala zeširoka a odpovídala na 

otázku, kterou nedostala, ale přesto uvedla, 

že částka byla stanovena tak nějak „kvalifi ko-

vaným odhadem“. Pak se do diskuse na obou 

stranách (tazatelé vs. vysvětlovatelé) postupně 

zapojovali zastupitelé i radní, a to až po nejvyšší 

vedení města. Úroveň diskuse přivedla v čase 

2:55:13 do zoufalství dokonce i bývalou dlou-

holetou zastupitelku, ředitelku městské or-

ganizace Mgr. Milenu Naglmüllerovou, která 

všem doporučila doplnit si znalosti a „udělat 

něco [asi dobrého] pro tohle město“. (To by 

byla příjemná změna!)

Problém nekvalitních podkladů a nedosta-

tečných znalostí navrhl v čase 3:01:45 zkušený 

zastupitel Ing. Tomáš Zelený, PhD., řešit tak, 

aby se jednání zastupitelstva opět začalo ko-

nat v radnici, kde by zastupitelstvo mělo klid na 

práci, protože na jednání zastupitelstva stejně 

chodí málo lidí, jen asi 30. (Uvidíme, zda tento 

návrh bude realizován, nebo zda budou přijata 

Ve spolupráci se Sušickým kulturním centrem uspořádaly 

sušické střední a základní školy (SOŠ a SOU Sušice, Gymnázium 

Sušice, ZŠ T. G. Masaryka, ZŠ Lerchova) 25. února v sokolovně 

VII. Benefiční ples. Akce se vydařila, vybralo se 13 000 Kč a or-

ganizátorky plesu z pedagogických sborů místních škol předaly 

tuto částku do rukou ředitele Charity Sušice Karla Weishäupe-

la. Za tento dar moc děkujeme. Peníze využijeme jako okamžitou 

pomoc našim klientům v nouzi. Jedná se např. o nemocné lidi bez 

domova, kteří si tak budou moci koupit potřebné léky, doplnil ře-

ditel sušické charity. text a foto ED

Výtěžek z plesu předán

opatření, která účast na jednáních zastupitel-

stva učiní pro občany atraktivnější.)

Nakonec se ukázalo, že z částky 2 milionů 

korun je na „označování popelových nádob“ 

určeno snad jen 100 tis. Kč (kalkulace pořád 

není) a zbytek že je určen na úhradu jiných ná-

kladů. (Zde už se nejedná pouze o nedostatek 

znalostí, ale o nulovou vymahatelnost odpo-

vědnosti odpovídajících – „odpovědných“ není 

to pravé slovo – osob.)

V čase 3:07:40 byl převod nevyčerpaného 

1,5 milionu do r. 2023 úspěšně odhlasován.

Inu, již Jan Werich v pohádce „Byl jednou je-

den král“ říkal, že „na odbornou práci mají být 

odborníci“ a jeho rádce Atakdále – Vlasta Buri-

an – upřesnil, že „když se jde na věc s nadšením 

a šturmem, tak se dílo podaří“.

(Co se „klidu na práci“ týká, snad by po-

mohlo, pokud by si zastupitelé udělali pracov-

ní jednání před veřejným jednáním zastupitel-

stva, pěkně se s podklady seznámili, hezky si 

své názory v klidu vyříkali a úředníkům naří-

dili nedostatky odstranit a podklady doplnit 

– koneckonců jsou za to placeni jak úředníci, 

tak zastupitelé. Pak by vlastní veřejné jedná-

ní zastupitelstva mohlo být převážně věcné, 

tedy výrazně kratší – pokud by ovšem předse-

dající udržet věcnou úroveň jednání dokázal.)

23. 3. 2023, Vladimír Říha

Výzva k podání nabídky na pronájem 

městského bytu velikosti 3+1
Byt č. 24, velikost 3+1 (dříve označován jako byt I. kategorie), ul. 

Kaštanová 1161, Sušice.

Byt se nachází v 6. nadzemním podlaží domu. V bytě jsou plastová okna a dům 

je zateplený. Dům čp. 1161 je panelový, s výtahem a balkonem.  

Rozměry jednotlivých místností: kuchyň 10,61 m2, 1. pokoj 12 m2, 2. pokoj 

12 m2, 3. pokoj 19,53 m2, předsíň 10,06 m2, koupelna 2,86 m2, WC 1,03 m2, bal-

kon 6,02 m2, sklep 2,88 m2. 

Celková rozloha bytu 76,99 m2.

Datum prohlídky bytu: 18. 4. 2023 od 9,00 hodin do 9,10 hodin

Byt č. 13, velikost 3+1 (dříve označován jako byt I. kategorie), ul. Sir-

kařská 974, Sušice.

Byt se nachází v 6. nadzemním podlaží domu. V bytě jsou plastová okna 

a dům je zateplený. Dům čp. 974 je panelový, s výtahem.  

Rozměry jednotlivých místností: kuchyň 11,11 m2, 1. pokoj 16,12 m2, 2. po-

koj 20,17 m2, 3. pokoj 20,17 m2, předsíň 7,95 m2, koupelna + WC 4,12 m2, sklep 

1,44 m2. 

Celková rozloha bytu 81,08 m2.

Datum prohlídky bytu: 18. 4. 2023 od 9,35 hodin do 9,45 hodin

Žadatel musí splnit tyto podmínky:

• musí být zletilý a plně způsobilý k právním úkonům

• nesmí být dlužníkem města, nesmí být v insolvenci a nesmí být proti 

němu vedeno exekuční řízení

• nesmí protiprávně užívat byt či nebytový prostor k bydlení

• během posledních 3 let neodmítl uzavřít nájemní smlouvu na byt, který 

mu byl městem nabídnut k nájmu

• uplynula již lhůta, na kterou byla žádost ze seznamu žadatelů vyřaze-

na (týká se pouze žadatele, kterému byla žádost o pronájem bytu vyřazena)

• musí řádně a pravdivě vyplnit předepsaný formulář žádosti

• musí uvést přesnou výši navrhovaného nájemného za m2/měsíc (mini-

mální výše nájemného: 48,05 Kč/m2/měsíc) 

Výše uvedené podmínky se vztahují i na osoby, které by sdílely s žadatelem 

společnou domácnost. 

Nabídka musí být podána nejpozději: 30.4.2023 v zalepené obálce s nápisem 

„neotvírat – nabídka na pronájem bytu“ + označení požadovaného bytu + ad-

resa odesílatele

Kritéria pro výběr nejvhodnější nabídky:

Rada města při výběru nejvhodnější nabídky přihlédne především k sociální 

a bytové situaci žadatele a k výši jím navrhovaného nájemného za m2/měsíc.  

Nájemní smlouva bude uzavřena na dobu určitou  pěti let.

Zadavatel si vyhrazuje právo na zrušení výzvy k podání nabídky na proná-

jem bytu, případně nevybrání žádného z uchazečů, a to  i bez udání důvodů. 

Bližší informace a formuláře žádostí budou podány všem zájemcům na  Měst-

ském úřadě v Sušici, odbor majetku a rozvoje města, 4. patro, č. dveří 410, po-

případě telefonicky na čísle 376 540 141. -mp-
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8. dubna od 10 hod. – Kinokavárna SIRKUS 

10. dubna od 19.30 hod. – Kino Sušice

Sklo v proměnách času – viz str. 9

11. dubna od 18 hod. – Kino Sušice – viz str. 6

13. dubna od 17.30 hod. – Kino Sušice

Poutí k branám Orientu – Nicolette Havlová

Cestovatelská přednáška – viz str. 12

14.–16. dubna od 9 hod. – PDA Sušice

15. dubna od 17 hod. – sál „Káčka“

Klavírní recitál Clary Císařovské

17. dubna od 17 hod. – Kino Sušice – viz. str. 7

18. dubna od 16 hod. – náměstí Sušice

18. dubna od 19.30 hod. – KD Sokolovna 

Žena, která uvařila svého manžela – SDS Klatovy

předplatné skupiny S – viz str. 9

21. dubna od 17 hod. – KD Sokolovna

21. dubna od 18 hod. – sál Káčka

21. dubna od 20 hod. – Kino Sušice

Přehled akcí
22. dubna – Smetanův sál

Jarní koncerty Sušického dětského sboru

24. dubna od 18 hod. – sál Káčka

Pravidelný Žákovský koncert instrumentalistů

27. dubna od 19.30 hod. – Smetanův sál

Židovská hudba a klezmer pro violoncello – KPH

Dominika Weiss Hošková – violoncello

Jiří Hošek – violoncello, varhany

30. dubna od 15 hod. – Ostrov Santos

SLET JEŽIBAB 2023

ježibabí reje, volba miss, soutěže, lektvary, kejklíři, 

ohnivá show, hraje Orchidea

5. května od 19.30 hod. – Kino Sušice – viz. str. 12

Dlouhý, Široký a Krátkozraký – Sušická divadelní 

společnost – pohádka, která u dětí propadla

14. května od 19 hod. – Smetanův sál

Mirka Novak & Ivan Audes Trio – vocal jazz fusion

18.–21. května – Sušice

SUŠICKÉ SLAVNOSTI 2023

více informací na www.kulturasusice.cz

18. června od 13 hod. – Koupaliště Sušice

SIRKUS, Příkopy 178, Sušice 

Ředitel       724 047 325

Kinopokladna 376 521 680 | předprodej 376 523 360

Otevírací doba:

pondělí, středa 7.30–11.30  12.30–15.30

úterý, čtvrtek  7.30–11.30  12.30–16.30

pátek   7.30–11.30  12.30–13.30

Pokladna otevřena 1 hod. před promítáním fi lmu

KAFE SIRKUS, Příkopy 178, Sušice

pondělí–pátek     17.00–20.00

sobota     16.00–20.00

neděle     13.00–20.00

GALERIE SIRKUS, Příkopy 178, 342 01 Sušice 

Otevírací doba:

pondělí, středa 8.00–11.30  12.30–15.30

úterý, čtvrtek  8.00–11.30  12.30–16.30

pátek   8.00–11.30  12.30–13.30

do 16. dubna – výstava

TAJEMSTVÍ OTISKU – L. Charvátová, M. Smeykalová 

17. dubna od 18 hod.

VÝTVARNÉ PODVEČERY s Miroslavem Šislerem

KD SOKOLOVNA, T. G. Masaryka 120, Sušice

Akce, kurzy, výlety, předprodej   376 528 686

Redakce SN 376 555 070 | správce budov 376 521 682

Otevírací doba:

úterý   7.30–11.30 12.30–16.30

čtvrtek  7.30–11.30 12.30–16.30

MĚSTSKÁ KNIHOVNA SUŠICE 

Klostermannova 1330, Sušice

Otevírací doba:

Oddělení pro dospělé

pondělí, středa 8.00–12.00 13.00–17.00

pátek    8.00–13.30  –

úterý, čtvrtek  8.00–13.00   –

   (pouze studovna, čítárna a internet) 

Oddělení pro děti a mládež

pondělí, středa   –  13.00–17.00

pátek   8.00–13.30  –

VÝSTAVNÍ PROSTORY RADNICE – 6. PATRO

do 30. dubna

Střípky času

výstava výtvarných prací žáků ZŠ T. G Masaryka

Sušice

Region

Dlouhá Ves
8. dubna od 18 hod. – Kino Dlouhá Ves

Kocour v botách: Poslední přání

Kašperské Hory
7. dubna od 17 hod. – galerie v budově radnice

Vernisáž výstavy obrazů Luboše Naara

Šumava ve světle

9. dubna – náměstí Kašperské Hory

Velikonoční Kašperské Hory – 10.00: velikonoční 

trhy, 11.00: hudební divadélko pro děti Harmoni-

ka, 13.00: Kůrovci, 14.00: gastronomická show Di-

vokého Bistra, 14.45: Soutěž o nejlepší velikonoč-

ní nádivku, 15.00: Solovačka, 17.00: Bossanoha.

14. dubna od 17 hod. – kašperskohorské kino

Expediční kamera 2023 – 13. ročník fi lmového 

festivalu s dokumenty o cestování a divoké přírodě

Horažďovice
7. dubna od 20 hod. – KD Horažďovice

Velikonoční Brutus

22. dubna od 19.30 hod. – KD Horažďovice

Divadelní komedie Dokonalá svatba

Divadlo BOS Břežany

30. dubna od 15 hod. – KD Horažďovice

Posezení s písničkou – kapela Harmony

Žihobce
MUZEUM LAMBERSKÁ STEZKA | www.zihobce.eu

• (Ne)obyčejný život pana učitele Adolfa Pintíře 

 ve víru událostí 20. století

• Stromy a my | Miroslav Zámečník

 Toulky Šumavou od jeseně do vesny

• Textilní variace Růženy Bílkové

Mouřenec
každou sobotu od 11 hod. – kostel sv. Mořice

Komentované prohlídky kostela Mouřence

Informace na www.pratelemourence.cz

16. dubna od 14 hod. – kostel sv. Mořice

Velikonoční mše s P. Jendou

hudební doprovod Pavel Janoušek

Mlázovy
ZÁMEK MLÁZOVY

duben–květen otevřeno: středa–sobota 14–18 hod.

• Stálá expozici o historii panství s unikátní 

 barokní černou kuchyní. 

• Výstava ořezávátek (od dubna do konce října)

• Zámecký park s obřími společenskými hry 

 – kuželky, šachy, dáma a člověče, nezlob se

HRADY
RABÍ – tel. 376 596 235

Více info na www.hrad-rabi.cz

KAŠPERK – tel. 376 582 324

Více info na www.kasperk.cz 

6.–10. dubna od 10 hod. 

Velikonoce na Kašperku – středověká hudební 

skupina Benedictus – na hradním nádvoří během 

sv. neděle a pondělí, komentované prohlídky hradu

VELHARTICE – tel. 376 583 315

Více info na www.hrad-velhartice.cz

MĚSTSKÉ INFORMAČNÍ CENTRUM 

Poštovní 10, 341 01 Sušice

Otevírací doba říjen–duben:

pondělí–pátek  9.00–16.00

polední pauza  12.30–13.00

MUZEUM ŠUMAVY SUŠICE

náměstí Svobody 40, 342 01 Sušice

Otevírací doba listopad–duben

úterý–neděle  9.00–12.00 13.00–16.00

Spouštění betlému: 9, 10, 11, 13, 14, 15 a 15.30 hod.
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projektem souzněla a ráda se do 

něj hudbou zapojila. 

Pak zpěvačka Lenka Dusilo-

vá přešla ke svému velínu tónů 

a zvuků, kde pomocí elektronické-

ho sampleru, looperu a kytar vy-

tvářela velké zvukové plochy, nad 

kterými nechala v několika písních 

vznášet svůj nezaměnitelný hlas. 

Stačilo jen zavřít oči a představit 

si v kaskádách padající pramínky, 

v lukách zakroucená koryta potoků, 

dovádějící bobry v krajině rozkvetlé 

rozmanitostí fl ory a fauny. Poučený 

a osvícený návrat k přírodě s mnoha 

malými čistými zdroji energie, díky 

nimž se jednou i lososi navrátí na 

annínská trdliště. 

text a foto z besedy Eduard Lískovec

Přeshraniční revitalizace ra-

šelinišť na podporu biodiverzi-

ty a vodního režimu na Šumavě 

a v Bavorském lese – projekt Life 

for Mires (Život pro mokřady)

Národní park Šumava společně 

s Bavorským lesem a přilehlým oko-

lím jsou významným územím cent-

rální Evropy s podstatným plošným 

zastoupením rašeliništních a mok-

řadních biotopů. Celé území je bo-

haté na prioritní rašeliništní habi-

taty a představuje důležitý prvek 

evropské sítě Natura 2000. Značná 

část mokřadů na české straně Šu-

mavy (více než 50 %) byla však v mi-

Voda byla námětem jedinečné 

akce, kterou uspořádala Správa ná-

rodního parku Šumava 23. března 

v zaplněném sušickém kině. Třeti-

na patřila fi lmu Radka Plíhala Voda 

ztracená a vrácená, třetina besedě 

o obnově přirozeného vodního re-

žimu na Šumavě a třetina koncertu 

zpěvačky Lenky Dusilové slože-

ném především ze skladeb jejího 

posledního alba Řeka. 

Voda protéká celým zmíně-

ným fi lmem o Šumavě. Záběry 

bez jediného slova vyprávějí za 

podpory hudby Lenky Dusilo-

vé a Petra Ostrouchova dechbe-

roucí skutečný příběh nedávné 

minulosti završující se naděj-

nou přítomností. Tři roky bráz-

dil režisér Plíhal Šumavou, aby 

pro nás odhalil nejpodstatnější 

tváře a cesty vody. Představení 

začíná těmi nejkřehčími obrazy 

chvějících se krůpějí na špičkách 

něžných květin i překvapivými 

panoramatickými pohledy z dro-

nu na líbezně zakroucená řečiště 

místních toků. Z životodárného 

zdroje raší svěží zelená paleta kra-

jiny a cestu k vodě si nachází a opá-

jí se jí divá zvěř i nepatrný hmyz. 

Do rajského obrazu náhle vstupu-

je šedivá zabahněná bota. Není to 

však bota pohraničníkova, jak by 

se mohlo v první chvíli zdát, nýbrž 

galoše melioračníka, jenž bojuje 

proti mokřadům. Narovnává ko-

ryta potoků, vysušuje horské lou-

ky a lesy, ukrývá tekoucí vodu pod 

zem. A zanedlouho je tu výsledek 

takto urychlené cesty vody – obra-

zy nedávných hrozivých povodní. 

Naděje je v návratu k řádu příro-

dy, v návratu k živým rašeliništím, 

tůňkám a mokřadům. Do nápravy 

se pustil národní park za pomo-

ci více než tisícovky dobrovolníků 

a v závěru fi lmu se divák může těšit 

z viditelných výsledků této práce. 

Shrnující faktické informace jsou 

uvedeny v titulcích fi lmu.

Vodou obnovované šumav-

ské mokřady byly námětem ná-

sledné besedy, kterou moderoval 

mluvčí NP a CHKO Šumava Jan Dvo-

řák. Režisér fi lmu Radek Plíhal pro-

zradil okolnosti vzniku fi lmu, kdy se 

např. podivoval nad rovnoběžnou 

sítí odvodnění i v těžko přístupných 

lokalitách. Hlouběji do problemati-

ky vody v krajině přítomné zasvěti-

la Iva Bufková. Ona je duší myšlen-

ky realizované v projektu Life for 

mires. „Polovina úspěchu je dobrý 

bagrista, navíc způsob práce je jiný 

než na stavbě, příkopa je i tři metry 

hluboká a manipulační plocha mi-

nimální,“ uvedla a zdůraznila, že te-

rénním úpravám předchází pečlivé 

poznávání původních vodních po-

měrů: „Přepážky se pak spočítají tak, 

aby to přesně odpovídalo stavu před 

meliorací.“ Dále informovala o ak-

tuální situaci v celé republice: „Je 

narušeno 90% pramenišť a 2/3 vod-

ního systému v hospodářské krajině. 

Přitom obnova je možná i v těchto 

oblastech.“ 

Třetí host besedy Lukáš Linhart 

je manažerem celého projektu, po-

dílel se na scénáři fi lmu a organizuje 

spolupráci dobrovolníků. Do pro-

jektu se zapojují i školy a mnoho 

dobrovolníků se k práci znovu vrací.

Do besedy se zapojila také Len-

ka Dusilová. Její Řeka sice fungu-

je v symbolické rovině, ale s tímto 

nulosti negativně ovlivněna syste-

matickým odvodňováním krajiny 

a průmyslovou těžbou rašeliny. Tím 

byla poškozena hydrologie míst-

ní krajiny, snížena schopnost za-

držet vodu a nabourána ekologic-

ká stabilita rašelinišť. Jako výsledek 

můžeme pozorovat nižší druhovou 

rozmanitost a postupující efekty 

klimatické změny (dopady extrém-

ních period sucha a povodní).

Rašeliniště a rašelinné lesy jsou 

výjimečné biotopy, jež jsou schop-

ny dlouhodobě zadržovat a aku-

mulovat vodu. Navíc poskytují úto-

čiště mnoha vzácným rostlinným 

a živočišným druhům. V minulosti 

byly tyto mokřady systematicky 

vysoušeny zejména z důvodu in-

tenzivního a lesnického hospoda-

ření. Nyní ale již víme, že voda, kte-

rá dříve překážela, dnes v krajině 

schází. Díky projektu Life for Mires 

jí navracíme zpět.

Projekt na obnovu mok-

řadů je realizován v  letech 

2018–2024. Na 43 lokalitách na čes-

ké straně obnovujeme prameniště, 

rašeliniště, rašelinné lesy, podmá-

Kulturní aktuality

Voda se vrací a spojuje krajinu i lidi

Foto vlevo: Ukázka z realizace projektu Life for miles. Foto vpravo: výsledek navrácení toku do přirozeného koryta.

čené louky a potoční nivy. Ve vysu-

šených mokřadech rušíme odvod-

ňovací kanály. Potoky vracíme do 

původních koryt a vodu do míst, od-

kud byla v minulosti odvedena. Cí-

lem je zvýšit hladinu podzemní vody 

a zlepšit zadržování vody v krajině. 

Mokřady díky tomu ožívají a vytvá-

řejí životní prostor pro vzácné živoči-

chy a rostliny. Na obnovených mok-

řadech sledujeme hladinu podzemní 

vody odtokové poměry, změny ve 

vegetaci a výskyt vzácných druhů. 

Úzce spolupracujeme s veřejností. 

Do terénních prací se zapojují dob-

rovolníci a přispívají k návratu mok-

řadů do šumavské krajiny. 

Cílem tohoto projektu je zlepše-

ní přírodního stavu poškozených ra-

šelinišť i dalších mokřadů a obnova 

přírodního vodního režimu na plo-

še 2059 ha. Opatření v terénu bu-

dou prováděna na obou stranách 

hranice a zahrnují mimo jiné i za-

blokování a zasypání kolem 80 km 

odvodňovacích kanálů a obnovu 

13 km přírodních potůčků. Projekt 

zahrnuje i velké množství aktivit 

pro veřejnost, jejichž cílem je infor-

movat lidi z regionu i návštěvníky 

a zvýšit povědomí o významu mok-

řadů pro krajinu a její obyvatele.

Aktuální výsledky již v mnohém 

předčily očekávání: Obnova vod-

ního režimu na ploše 1250 ha, za-

blokováno 150 km odvodňovacích 

kanálů, obnoveno 25 km potůčků.

Zdroj: www..life.npsumava.cz

V Základní umělecké škole Sušice
Každá budova má svůj tvar 

a svoji duši. Ten tvar je dílem ar-

chitekta, ovšem duši domu tvoři 

ti, kteří v něm žijí. Tak je to i s naší 

základní uměleckou školou.

Před něžnou revolucí byla její 

budova sídlem štábu armády, kte-

rá bránila lidem v útěku do svo-

bodného světa. Zůstal jen pevný 

tvar budovy bez duše lidské.

Dnes má budova ZUŠky 

nejen řád, který jí vtiskl archi-

tekt, ale také duši, kterou jí dali 

všichni, kteří v ní sídlí – paní ře-

ditelka M. Naglmüllerová, kan-

toři, žáci, paní tajemnice a v ne-

poslední řadě i paní uklízečka.

Snad každý návštěvník si po-

všimne (kromě libých zvuků) 

i úpravy školy. Nic zde není zby-

tečné, nic nechybí. Vše má svůj 

estetický řád. 

To platí pro ře-

ditelnu, chodby 

(kde jsou i ná-

stroje, na které 

chodí žáci „cvi-

čit“), třídy i pra-

covny kantorů. 

Zvláštní půvab 

mají kytice su-

c h ý c h  k v ě t ů 

p ř e d k a ž d o u 

učebnou.

Dramaťák jede, tanečky a sbory taky, muzikanti jakbysmet! (Jen houšť...)
Vezmu to pěkně popořadě. 

Dramaťácká šňůra začala 

v ZŠ a MŠ Hlavňovice. Soubor 

FÍ...HA! zahrál pro tamní děti 

školkou a školou povinné. Nut-

no říci, že s radostí a úspěchem.

Ve středu 15. 3. se dva sou-

bory (Želvy a FÍ...HA!) zúčast-

nily akce Sušický Tajtrlík – ne-

boli oblastní festival dětského 

divadla. Oba soubory získaly 

doporučení k postupu na Tar-

tas v Dobřanech. Želvy s před-

stavením „Ach, ty mámy... „ 

a FÍ...HA! s představením „Jak 

indián Pípsil spal, až se z toho...“

(Právě horká zpráva je, že in-

diány pozvali do Dobřan, takže 

postup do kraje!)

Ve dnech 24. – 25. 3. pro-

běhla Krajská soutěžní pře-

hlídka v kolektivním projevu 

– literárně dramatický obor. 

Soutěžili jsme s představením 

„Jak indián Pípsil spal, až se 

z toho...“ a umístili jsme se z de-

víti souborů (Plzeň, Klatovy, Pla-

ná, Stříbro, Domažlice, Rokyca-

ny, Chrást, Sušice) ve stříbrném 

pásmu. Velká radost! (foto 1)

Ve středu 29. 3. se uskuteč-

nil 32. ročník Celostátní pře-

hlídky školních dětských pě-

veckých sborů, postupové kolo 

Plzeňského kraje. V početné kon-

kurenci 10 sborů se naše příprav-

né sbory – Sluníčka a Včelky – 

probojovaly do zlatého pásma. 

V jejich společném vystoupení 

zazněly písně M. Raichla, V. Tro-

jana a E. Douši. Samozřejmě ne-

chyběly ani lidovky (foto 2). 

V letošním roce proběhla 

i celozušková soutěž ve hře 

na akordeon. I tam jsme měli 

své želízko v ohni. Byla jím Mag-

daléna Dajčová, žákyně 2. roč-

níku ze třídy kolegy Jana Zdeň-

ka. Úspěšně se probojovala 

v těžké konkurenci do krajské-

ho kola, ve kterém získala krás-

né druhé místo (foto 3).

Milena Naglmüllerová

ZUŠ Fr. Stupky Sušice

...

Pokračování tohoto článku 

přineseme v příštím čísle

Prostě je tu vlídno a všude je pa-

trné, že v této budově vládne kumšt. 

Přijďte se podívat.

Miloslav Čelakovský

Foto z filmu Karla Plíhala – Voda ztracená a vrácená.
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Pojeďte s námi... Vzpomínky
22. dubna 2023

Norimberk – návštěva města a ZOO s delfi náriem

POSLEDNÍ VOLNÁ MÍSTA!

3. června 2023

Plavba po jezerech Solné komory a lázně Bad Ischl

POSLEDNÍ VOLNÁ MÍSTA!

24. června 2023

Orlí hnízdo a návštěva berchtesgadenských 

solných dolů
Jedna z nejkrásnějších a turisticky nejatraktivnějších oblastí Alp – Berchtesgadenský výběžek láká kaž-

doročně tisíce návštěvníků. Do historie se zapsal nejen díky významné těžbě soli, ale i v době nacistické 

éry jako druhé sídlo německého kancléře Adolfa Hitlera. Naši návštěvu začneme v palírně rodiny Grassl, 

která již po staletí zpracovává kořeny hořce z alpských luk a vyrábí z nich jedinečné destiláty a likéry. 

Po prohlídce a bezplatné ochutnávce lze zakoupit výrobky v obchodě přímo vedle palírny. Poté nás již 

čeká výjezd pod vrchol hory Kehlstein, kde dodnes stojí Hitlerova čajovna, nazývaná později americký-

mi vojáky Orlí hnízdo. Při hezkém počasí se tu nabízí neopakovatelné výhledy do alpské krajiny. Závěr 

programu bude patřit prohlídce podzemního solného dolu v Berchtesgadenu, kde se již od středověku 

těžila sůl – hlavní zdroj bohatství místních vládců, berchtesgadenských proboštů.

21. července 2023

Ženy Jindřicha VIII., aneb Chudák král(em) 

– Otáčivé hlediště Český Krumlov
Česká komedie o záletném králi Jindřichovi, jeho šesti ženách, zrádném rádci a královu dvojníko-

vi, který způsobil neuvěřitelné věci. V hlavní dvojroli Petr Rychlý. Představení je opatřeno titulky 

v češtině, angličtině a němčině (vhodné i pro sluchově postižené).

Začátek představení je v 21.30 hodin. Odjezd z nábřeží v Sušici je ve 16.30 hodin.

23. září 2023

Regensburg (Řezno) a plavba k památníku Walhalla
Návštěva jednoho z nejstarších německých měst, které se pyšní jedinečným kamenným mostem 

z 12. stol. a nejkrásnější gotickou katedrálou v jižním Německu. Historické centrum, zapsané na 

seznamu světového dědictví UNESCO, skrývá celou řadu historických domů a zajímavých zákoutí.

Odpoledne plavba křišťálovou lodí po Dunaji k památníku Wallhala, který nechal postavit ve stylu antického 

chrámu vysoko nad řekou bavorský král Ludvík I. a koncipoval ho jako místo úcty významných osobností 

z německy mluvícího prostoru. Bysty těchto osobností, které jsou doplňovány i v současné době, si mohou 

návštěvníci prohlédnout uvnitř. Od památníku se nabízí krásný pohled do údolí Dunaje a okolní krajiny.

16. prosince 2023

Adventní Salzburg
Salzburg patří v době adventu k nejnavštěvovanějším cílům v Rakousku. Význam této oblasti ještě umoc-

ňuje skutečnost, že právě nedaleko Salzburgu, v Oberndorfu, vznikla v roce 1818 Tichá noc, dnes jedna 

z nejznámějších vánočních písní na celém světě. Během naší cesty se nejprve zastavíme v Oberndorfu, 

kde se seznámíme se zajímavým příběhem vzniku Tiché noci. Poté zamíříme do Salzburgu a prohléd-

neme si nejzajímavější památky města (zámek Mirabell, Mozartův rodný dům, arcibiskupskou rezi-

denci nebo zdejší katedrálu). Po prohlídce města vyjedeme lanovkou na pevnost Hohensalzburg, jeden 

z nejzachovalejších středověkých hradů v celé Evropě. Z této nedobytné pevnosti se nabízí krásný vý-

hled na město, velmi zajímavá je i prohlídka interiéru. Poté bude možno v rámci individuálního volna 

vychutnat adventní atmosféru města, jehož ulice ožívají řadou vánočních trhů.

Bližší informace k uvedeným výletům v kanceláři Sušického 

kulturního centra v KD Sokolovna nebo na tel. 376 528 686

Blahopřání

Čas plyne , bolest v srdci a vzpomínky zůstávají...

 

Dne 9. dubna uplyne třetí smutný rok, kdy nás 

navždy opustila maminka, babička, prababička, paní 

Marie Míková 

ze Žichovic.

S velkou láskou a úctou stále vzpomínají dcery Hana, 

Jaroslava a syn František s rodinami

Dne 16. března oslavili manželé 

Hana a František 

Křížovi 

ze Sušice 60 let společného života 

a tedy „Diamantovou svatbu“. Po 

šedesáti letech manželství dobře ví, 

že život je občas stejně tvrdý jako diamant, ale zároveň plný báječných 

okamžiků. 60 let znamená to, že měli ve svém životě štěstí na toho 

pravého partnera, prožili spolu obdivuhodných 60 let v manželství 

a spolu zvládli to dobré i to zlé po tak dlouhou dobu.

Přejeme vám jen to nejlepší do dalších let!

Synové František s manželkou, Michal, vnučka Lucie a Veronika, 

vnuk Martin s manželkou a pravnučky Nina Daniela a Beáta

Po stopách Krále Šumavy
Po stopách Krále Šumavy – premiéra dokumentárního fi lmu Radka 

Nakládala a spisovatele Jana Voldřicha o převaděči a pašerákovi Kiliá-

nu Nowotném, ve kterém se diváci dozvědí zajímavosti o životě a o po-

sledním přechodu legendárního Krále Šumavy oblasti Kvildska, který 

nebyl nikdy dopaden. Dokument se natáčel na Nové Huti, Chalupské 

slati a ve Františkově u pomníku všech převaděčů. 

úterý 11. 4. v 18 hodin | délka – 30min | vstupné : 100,– / kino Sušice

Dne 13. dubna uplyne deset let, kdy nás navždy 

opustila paní 

Alena Kämpfová.

Za tichou vzpomínku všem, kteří ji znali a měli rádi, 

děkuje rodina.

Kdo v srdcích žije, neumírá... 

Dne 12. dubna tomu budou dva roky, co nás 

opustil pan 

Jiří Valík. 

Děkujeme všem, kteří vzpomenou s námi. 

Stále vzpomínají manželka Libuše, syn Jiří s rodinou 

a dcera Lenka s rodinou. 

Odešel jsi náhle, nikdo to nečekal, 

krutý osud nám tě vzal, 

smutný domov a cestu na hřbitov zanechal... 

Dne 22. března uplynul druhý smutný rok, co nás 

opustil náš milovaný manžel, táta, děda a praděda pan 

Miroslav Nekvasil 

ze Sušice. Kdo jste ho znali a měli rádi, vzpomeňte s námi. S láskou 

vzpomínají manželka Maruška, syn Mirek a dcera Jitka s rodinami.

Dne 12. dubna vzpomeneme nedožitých osmdesáti let 

našeho manžela, tatínka, dědečka, tchána, strýce, pana

Jana Jaroslava Němce

z Dlouhé Vsi. Zároveň letos 11. června uplyne dvacet 

jedna let, co od nás odešel navždy. 

Stále vzpomínají manželka a  synové Jaroslav 

s rodinou a Jirka s rodinou.

Jak těžké je hledat slova, aby vyjádřila smutek náš. 

Vzpomínky vracejí se znova a bolest nezahojí ani čas. 

Už nikdy dětem neporadíš, vnoučata nepohladíš, 

odešel jsi jak vánek, když zajde do polí, 

jen vzpomínky a stopy Tvé práce zůstaly.

Dne 10. dubna to bude první smutný rok, co nás 

navždy opustil náš milovaný manžel, tatínek, bratr, 

dědeček, pan 

Václav Pruner

z Kolince. S láskou vzpomínají manželka, dcery, vnoučata, bratr, sestry 

a ostatní příbuzní.

Odešel jsi, jak si to osud přál, 

v našich srdcích a vzpomínkách zůstáváš dál. 

Dne 4. dubna uplynul šestý smutný rok od chvíle, kdy 

nás navždy opustil náš milovaný syn, bratr a vnuk, pan 

Marek Kolbinger 

z Dlouhé Vsi. 

Kdo ho znal, vzpomene, kdo ho měl rád, nezapomene. 

Stále vzpomínají rodiče, bratr s rodinou, ostatní příbuzní a kamarádi.

P O Z V Á N K A
V sobotu 29. 4. 2023 ve 14.00 hodin se bude konat po-

žehnání dalšího obnoveného křížku, tentokrát v místě bý-

valého Dolního zelenohorského dvora. Křížek již tradičně 

požehná pan farář Jan Kulhánek. 

Místo je dobře přístupné pro pěší a cyklisty. Jedná se o lokalitu 

Srní – Mechov, směrem k Prášilům. Obnovený křížek je vedle cyk-

lostezky (Otavská 12.33), v místě, kde cyklostezka křižuje silnici ze 

Srní na Prášily. (49.55040N, 13.2719528E). Parkování aut bude mož-

né na veřejném parkovišti Mechov a odtud asi 200 metrů pěšky.

Srdečně zveme milovníky šumavské přírody a památek 

po zaniklých osadách.    Věra Marešová a Jiří Strejc

Zároveň na tomto místě velmi děkujeme pracovníkům údrž-

by silnic, kteří v zimě znovu postavili a upevnili křížek u silnice 

na Vysoké Myti, který byl povalený.

Dne 30. března by se paní 

Anna Rajtmajerová

dožila 90 let. 

S láskou vzpomínají syn a dcera s rodinami.

Dne 18. dubna uplynou čtyři roky, kdy nás navždy 

opustila paní

Zdeňka Bauerová

z Podmokel. S láskou vzpomínají manžel, děti, 

vnoučata. Děkujeme všem, kteří vzpomenou s námi.

Ten kdo v srdci žije, neumírá.

Dne 11. dubna uplyne třináct a patnáct smutných 

let, co nás navždy opustila paní

Marie Korcová
a pan

Bohuslav Korec 

z Břetětic.

Kdo jste je znali, vzpomeňte s námi. 

Dcery Marie a Anna s rodinami a ostatní příbuzní.

Římsko-katolický farní úřad Hartmanice
zve v sobotu 22. 4.2023 ve 14.00 hodin

na setkání a mši svatou při příležitosti svátku

svatého Vincence Ferrerského
celebruje P.Jenda Kulhánek

Hůrka u Železné Rudy

Těšíme se na první jarní setkání v roce 2023!

Významné 20. výročí vysvěcení kaple a 15. výročí 

1. Mše sv. na obnovených základech kostela.

Odběry dárců krve v roce 2023
Sušice DPS: 18. 4. | 9. 5. | 13. 6. | 18. 7. | 8. 8. 

12. 9. | 17. 10. | 14. 11. | 5. 12. 

Odběry se provádějí od 14.00 do 16.30 hod.

Prvodárce prosíme, doražte do 15.30 (nutné vstupní vyšetření).

KREVNÍ BAROMETR – klatovy.nemocnicepk.cz/krev
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KNIHOVNA

Jak pomoci planetě 

i sobě v této zvláštní době?
Ohrožení životního prostředí je jedním z hlavních globálních pro-

blémů lidstva. Proto jsme si 23. března do Městské knihovny v Sušici 

pozvali Mgr. Vladimíra Ledvinu s přednáškou Jak pomoci planetě 

i sobě v této zvláštní době.

Probírali jsme největší současné problémy životního prostředí 

– změny klimatu, znečišťování a úbytek vody, půdy, úbytek bio-

diverzity, znečišťování vzduchu, odpady, i to, jak spolu souvisí 

domácí ekologie a ekonomie.

Téma bylo zajímavé a vyvolalo mezi posluchači dlouhou diskusi.
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Na sérii tříbodových ztrát za-

reagovali sušičtí fotbalisté skvěle. 

Áčko v klíčovém utkání zabralo pro-

ti lídrovi tabulky. Doma porazilo Kři-

mice jednoznačně 4:1, kdy obrátilo 

nepříznivý stav a před velkou pod-

porou fanoušků získalo důležité tři 

body. Po 19 odehraných zápasech 

patří Sušici v tabulce třetí příčka s tří-

bodovou ztrátou na vedoucí Kra-

lovice. „Důležité a zajímavé utkání,“ 

pochvaloval si trenér Pavel Hrubec.

Sušičtí fotbalisté netají postupo-

vé ambice do krajského přeboru, 

doma proti Křimicím potřebovali zví-

tězit. Zvlášť, když ztratili předchozí tři 

kola proti Chlumčanům (0:2), Hor-

šovskému Týnu (1:4) a Mochtínu (1:1). 

„Křimice všechny jarní zápasy vyhrá-

ly. Pro nás šlo o důležitý zápas, aby-

chom ukončili výsledkovou mizérii 

z předchozích kol,“ přiznal Hrubec.

V souboji čelních celků tabulky 

začala Sušice opatrně, plán byl vy-

cházet z pevného bloku a postup-

ně zesilovat ofenzivu. Jenže začá-

tek znamenal pro domácí barvy šok 

a nepříjemnou ztrátu. „V osmé minu-

tě nás soupeř potrestal, téměř z půlky 

hřiště přesnou ranou přehodil našeho 

brankáře Honza Dytrt,“ popsal Hru-

bec. „Inkasovaný gól nás ale ještě víc 

namotivoval, začali jsme přidávat na 

Sport

Fotbalový koncert! Fotbalisté smetli lídra z Křimic 

Aktuálně probíhají na sportovišti:
1. Baby plavání pro děti od 6 měsíců do tří let

2. Plavecké kurzy pro dospělé

3. Letní příměstské tábory s různou tématikou

Více informací na https://www.sportoviste-susice.cz/kurzy/

rychlosti. Křimičtí hráči nás v hlubo-

kém bloku k ničemu nepouštěli, sami 

hrozili z protiútoků, kde nás podržel 

náš gólman Fanda Míček,“ přiblížil 

sušický kouč průběh utkání.

Sušice stupňovala tempo a tla-

čila se za vyrovnáním. „Zhruba od 

30. minuty bylo zřejmé, že soupeř ne-

udrží naše tempo, proto jsme posu-

nuli Honzu Skálu do útoku a začali 

jsme si vytvářet více příležitostí i stan-

dardních situací. V závěru poločasu 

se nám podařilo vyrovnat, když se 

z rohového kopu pověsil do vzduchu 

Tomáš Klíma a hlavou zavěsil gól do 

šatny,“ těšilo Hrubce. 

Po poločase domácí za značné 

podpory fanoušků, kteří přišli i za 

nepříznivého počasí, utkání defi ni-

tivně zlomili. „V 55. minutě vystřídal 

neúnavného Máru Budila Jirka Kysil-

ka, který přinesl do hry silnou energii. 

Tím jsme se dostali do velkého tlaku, 

po „Kýsově“ centru zakončil na zadní 

tyči Tonda Vystrčil,“ chválil Hrubec.

Sušice pak ustála slabší chvíle, 

kdy několikrát zbytečně chybova-

la při narůstající nervozitě ze závě-

ru důležitého utkání. „Naštěstí jsme 

v sobě opět našli klid v kombinaci 

a opět jsme převzali otěže do svých 

rukou, začali jsme si vytvářet více pří-

ležitostí ke vstřelení branky. Po jednom 

ze závaru v pokutovém území se míč 

odrazil ke Kysilkovi a ten tvrdou ranou 

prostřelil vše, co mu stálo v cestě,“ po-

psal Hrubec třetí sušický zásah.

Skóre uzavřel Jakub Štěch, kte-

rý proměnil do prázdné brány akci 

zkušeného Jana Skály. „Jsem rád, že 

se nám utkání velmi povedlo, všichni 

kluci zápas odmakali na maximum, 

za což jim touto cestou musím podě-

kovat,“ vyzdvihl Hrubec.

Sušice aktuálně těží z širokého 

a kvalitního kádru. „Když nasko-

čí střídající hráči, pozvednou naši 

kvalitu a zvýší tlak na soupeře, za 

což jsem jako trenér velice rád. Po-

malu se začíná vracet i dlouhodobě 

zraněný Luboš Král. Doufám, že si 

tuto kvalitu a pozitivní přístup udr-

žíme do dalších důležitých utkání 

po zbytek sezony,“ přál si Hrubec.

Sušici čeká další klíčový zápas, 

v sobotu 8. dubna se představí 

v aktuálně vedoucích Kralovicích. 

„Máme jim co vracet z podzimní čás-

ti. Chtěl bych poděkovat všem za 

připravený servis pro utkání a vel-

mi děkujeme za podporu našich fa-

noušků,“ pozval Hrubec sušické 

příznivce na následující domácí 

zápas, derby proti Lubům (ne-

děle 16. dubna, 16.30). -jon-

Atleti opět s medailemi
Mladí sušičtí atleti se 19. února zúčastnili 

přeboru jednotlivců mladšího a staršího žac-

tva jednotlivců Plzeňského kraje v Praze, v hale 

ve Stromovce. Po dlouhé době jsme měli při-

hlášeno 20 závodníků, bohužel nemoc nám 

nakonec tři děvčata vyřadila z nominace a tak 

jsme museli s trenérkami zrušit štafetu děvčat 

a škrty proběhly i v ostatních disciplínách. Nako-

nec jelo 17 dětí a 4 trenéři, ti se museli věnovat 

především mladším závodníkům, kteří se tako-

výchto závodů na 200metrové klopené dráze 

zúčastnili poprvé. Podle očekávání jsme neje-

li domů s prázdnou a získali opět tři medaile. 

Výkony: Starší žactvo: Alena Matoušková – 

tyč 2.40 m, osobní rekord a bronzová medaile, 

výška 1.40 m 7. místo; Šimon Kolář – tyč 1.80 m, 

bronzová medaile; Jindřich Šrejma 1500 m 

5:01,47 s osobní rekord a bronzová medaile, 

naše největší překvapení; Jiří Frýzek – 60 m 

překážek 11,87 s, 800 

m 2:42,08, 2x os. Re-

kord; Štěpán Fornous 

– 60m a 150 m, Nela 

Capcarová – 150  m 

21,31 s os. rekord , Te-

raza Votavová – 60 m 

překážek 11,93 s 

Mladší žáci: Jáchim 

Kouba – 60 m a 150 m; 

Adam Touš – 150  m 

a 800 m 2:50,78; Ma-

rek Votava – 60 m pře-

kážek 19,89 s (poprvé 

nad vysokými překáž-

kami) a 150 m. 

Zejména mladší žáky je nutno pochválit za 

předvedené výkony, což také trenérky Helena 

a Anička Matouškovy i Míša Holečková před ná-

Sháníte brigádu na léto? 
Přemýšleli jste už o brigádě na letním koupališti?

Brigáda na letním koupališti je skvělá pro studenty, aktivní seniory i sezonní zaměstnance. 

V případě oboustranné spokojenosti možnost dlouhodobé spolupráce. 

Koho aktuálně hledáme do naší party? Spolehlivého, zodpovědného, týmového hráče se 

slušným chováním a vystupováním k zákazníkům a kolegům na tyto pozice:

Obsluha kiosku • Vhodné od 16 let

Obsluha pokladny • Vhodné od 18 let

Pro více informací nás kontaktujte na: safranek@sportoviste-susice.cz nebo na telefon-

ním čísle 777 358 717

Výpomoc na ubytování Roušarka • Vhodné od 18 let

Pro více informací nás kontaktujte na e-mailu: ferencikova@sportoviste-susice.cz nebo 

na telefonním čísle 777 358 722

Plavčík • Vhodné od 18 let

Školení plavčíků: sobota 13. května a neděle 14. května – hrazeno

Pro více informací nás kontaktujte na e-mailu: hromadkova@sportoviste-susice.cz nebo 

na telefonním čísle 777 358 686

Grand prix Karla Klafundy: Vzhůru na Svatobor!
Na letošním již 12. ročníku běžeckého závo-

du na Svatobor Grand prix Karla Klafundy, který 

se podesáté běžel také jako Memoriál Evy Hra-

bové, jsme za pěkného počasí přivítali téměř 70 

závodníků. Po covidových peripetiích a dalších 

změnách jsme se vrátili k původní variantě se 

startem až na konci ulice Pod Svatoborem, kde 

probíhala v přátelské atmosféře také prezenta-

ce. Po startu se peloton vydal kolem zahrádek 

směrem na Královnu, pak po vrstevnici okolo 

Scheinostova zátiší k Hadí stezce, která se kli-

katí prakticky až na vrchol hory. Cíl byl tradič-

ně po zdolání schodiště až u vchodu do chaty 

s rozhlednou. 

Startovní pole bylo hodně rozmanité co 

se týká věku i místa odkud závodníci přijeli. 

Nejmladšímu účastníkovi bylo 7 a nejstaršímu 

pak 71. Hodně závodníků přijelo z Plzeňska, 

Jihočeského kraje, Brd a také 6 z Bavorska. Ve-

likou radost jsme měli z rekordní účasti dětí, 

takže pro ně napříště připravíme víc kategorií. 

Absolutním vítězem závodu se stal Pavel Brli-

ca – SK 4 Dvory České Budějovice, který poko-

řil trať za neuvěřitelných 20 minut 13 vteřin. Ze 

sušických borců se na stupních vítězů objevili 

v mládežnických kategoriích Daniel Keen, Jan 

Zajac, Jindřich Šrejma, v dospělých pak Eliška 

Hostková, Magdalena Párecká a Michal Hrabý.

Děkuji High point bike týmu Sušice a Jaro-

slavu Uhrovi za pomoc s organizací, provozo-

vateli restaurace na Svatoboru za vstřícnost, 

outdoorové fi rmě HUSKY CZ s.r.o. za věcné 

ceny a městu Sušice za podporu.

ředitel závodu, Karel Klafunda

stupem do autobusu provedly a odměnou byla 

zastávka v Burger Kingu na výpadovce z Prahy. 

Věřím, že v letní sezoně se nám povede stejně jako 

v prvních letošních závodech.  Vašek Svoboda

Společné foto před halou Otakara Jandery v pražské Stromovce.

Foto: J. Schovanec

Sportoviště města Sušice
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JMÉNA SUŠICKÝCH ULIC

38 – Villaniho

Ústřední třídou sušických 

Benátek se stala kolmá spojni-

ce ulic dnes zvaných Studentská 

a U Kapličky. Tato tehdy krátká 

ale poměrně široká komunikace 

s travnatým pásem uprostřed si 

jako jedna z mála místních ulic 

udržela své původní prvorepub-

likové jméno Villaniho. 

Sušický rodák, baron Karel Dra-

hotín Villani (1818–1883) byl ješ-

tě za první republiky uznávaným 

českým vlastencem. Jeho děd byl 

pánem na Kundraticích. Předkové 

pocházeli z Itálie a do Čech přišli 

během třicetileté války. Karel vy-

studoval vojenskou akademii ve 

Vídni, kde přijal i umělecké jméno 

Drahotín. Sloužil v Praze, oženil se 

s bohatou měšťankou Matyldou 

Herzovou z Lipska. Z armády vy-

stoupil a koupili statek ve Střížko-

vě u Benešova. V revoluční době 

kolem roku 1848 se zapojili do ob-

rozeneckého hnutí, Karel mj. jako 

umírněný velitel českého ozbro-

jeného sboru Svornost. Po potla-

čení revoluce byl krátce vězněn 

a do pádu Bachova absolutismu 

žil pod policejním dohledem na 

svém statku. Po té se stal okresním 

starostou a též poslancem Českého 

zemského sněmu a s dalšími há-

jil české státní právo v rámci pod-

pory federalizace Rakouska. Půso-

bil i jako literát – psal obrozenecké 

básně, přispíval do Kwětů a České 

včely, napsal veselohru, črtu Ze ži-

vota svého i brožuru s představou 

národnostního usmíření.

● ● ●

A pojmenovávání ulic je stá-

le živý proces. Po začátku tohoto 

seriálu přibyla ulice Rozacínova 

(v minulosti se takto chvíli jme-

novala dnešní Mostní) a právě se 

chystá pojmenování dvou ulic 

nových! (viz str. 12) Sušice pak 

bude mít už 120 ulic.

zdroj: cs.wikipedia.org, 

M. Pták, J. Lhoták, R. Šimůnek, 

E. Semotanová:

– Historický atlas měst ČR, 

 text a foto Eduard Lískovec

Dnes již roč-

n í  k o č i č -

k a  Z u z a n -

ka nalezená 

jako odrost-

lé kotě i  se 

svým mouro-

vatým bráš-

kou nedale-

ko Kolince, 

žije teď již 

několik měsíců v dočasné péči. Je hodná, jen by potřebova-

la ještě trochu dovymazlit. Je kastrovaná a očkovaná. Pokud by 

někdo chtěl dát Zuzance domov, může volat na tel. 608 484 414. 

Fenka Mia se narodila 20. 8. 

2022, je to štěně, kříženec zřej-

mě ohaře, velice temperament-

ní, učenlivá. Vhodná k domku se 

zahradou, či sportovní rodině, kde 

se jí budou věnovat.Je očkova-

ná, čipovaná, váží 15 kg, velikost 

střední. Milá k lidem, dětem, hra-

vá, ale domácí zvířata by zřejmě 

honila. Vhodná i jako společnice 

k dalšímu psímu kamarádovi. Na-

chází se u Klatov, info: 604 555 924.

Děkujeme za pomoc...

Nalezenci-Šumaváci 

Informace o  dalších zvířatech 

(nalezených i hledaných) najde-

te na stránkách spolku nalezen-

ci-sumavaci.estranky.cz a jejich 

facebooku.

Hledáme nový domov
Tip na sborník V RÁJI REALISTICKÉM

„Máš-li srdce citlivé, duši veleb-

nosti přírody otevřenou, vnímavou 

pro krásu její, staneš v němém úža-

su a budeš se klaněti Tvůrci a jeho 

dílům – vzdáš hold naší staré Šu-

mavě“.  K. Klostermann

Letošní dvojí klostermannov-

ské výročí mne přimělo vrátit se 

ke sborníku příspěvků ze sym-

pozia věnovaného Klosterman-

novi a realismu v české literatuře. 

Tucet příspěvků dokonale zma-

poval Klostermannovo rozsáh-

lé dílo čítající na padesát knih. 

V úvodním příspěvku se Viktor 

Viktora pokusil zmapovat tzv. 

Škodlivé směry-záblesky realis-

mu. Jana Voisine- Jechová se za-

bývala Klostermannem a jeho 

předchůdci, Bohuslav Hofmann 

zkoumal Dopisy Bettyně. O tom, 

v čem K. Klostermann předbě-

hl svou dobu, pojednává příspě-

vek Ivana Martinovského. Aleš 

Haman zmapoval, jak nahlíže-

li na první Klostermannovy ro-

mány Masaryk, Vodák a Šalda.

Beletrista Klostermann v trojí ča-

sové tísni je příspěvek Jarosla-

vy Janáčkové. Mytopoetickými 

aspekty literární krajiny v raných 

prózách K.Klostermanna se za-

býval Martin Trávníček.Z Kvildy 

k Horám Kašperským s podti-

tulem K  literární toponymii 

v díle K.Klostermanna přistou-

pila Žaneta Procházková. Téma 

K.Klostermann a  mýtus se ve 

svém příspěvku pokusil zachytit 

Ondřej Fibich. Klostermannovými 

díly Böhmerwaldskizzen a V srdci 

šumavských hvozdů se zabývala 

Tereza Riedelbauchová. Nad Klos-

termannovým románem Suplent 

se zamyslel Jan Podlešák. Zdena 

Bařinková pojednává o Kloster-

mannově románu V ráji šumav-

ském a Vladimír Novotný nazval 

svůj příspěvek Klostermann v ráji 

postrealistickém. Odrazem lidové 

kultury v jazyce Klostermannova 

románu Mlhy na blatech se zabý-

val Zbyněk Holub.

Jak sami vidíte z výčtu referátů 

sborníku příspěvků ze sympozia 

v Klatovech před patnácti lety (24. 

a 25. dubna 2008), je Klostermanno-

va tvorba u nás na Šumavě stále živá 

a přináší celou řadu cenných podně-

tů těm, kteří mají Klostermannovo 

dílo rádi a chtějí se jím vážně zabývat.

Ivan Nikl

Mikuláš Bernátek, Denis Kuna, Melani Vítková, Sofie Forejtová

Marie Houdková, Nela Vaňková

Meda Vozková, Patricie Prchlíková, Jaromír Hofmann

Jan Max Vaněček, Jan Juha, Amálie Hejplíková

Město přivítalo občánky
K akci vítání občánků zástupci města na sušické radnici ze dne 

28. února se vracíme druhou částí fotografi í od Studia LORA. -red-

Recepty pro každý den
Do této nové rubriky můžete, milé čtenářky a čtenáři přispívat 

zajímavými recepty i vy a to přes e-mail: liskovec@kulturasusice.cz

Delikátní kačenka česká na topince
Od března do dubna můžete 

v českých hájích a lužních lesích 

pod osikami, olšemi a nejčastěji 

trnkami (au, au!) najít nejchutnější 

jarní houbu – kačenku českou (Ver-

pa bohemica). Její chuť je mnohými 

oslavována jako něco, co vám už 

v prosinci nedá spát. Proto najde-

te-li kačenky, neváhejte, sbírejte 

a debužírujte!

Budete potřebovat: 

• alespoň 4 ks kačenky

• 2 plátky slaniny

• 1 jarní cibulku

• 1 lžíci másla

• 1 plátek bagety

• podle chuti sůl, drcený kmín

Postup: 

1. Kačenky je třeba očistit od pří-

padných nečistot. Zejména zvrás-

něný klobouk je lapačem nečis-

tot. Těch se zbavíte proudem vody 

a jemným kartáčkem. Poté kačen-

ky nakrájejte na kousky.

2. Slaninu nakrájejte na širší 

proužky, cibulku najemno. Nať si 

nechte na ozdobu.

3. Na pánvi si orestujte slaninu 

do lehce zlatava. Poté přidejte más-

lo, nechte ho rozehřát a přihoďte 

cibulku a kačenky. 

4. Restujte asi 5 minut. Neza-

pomeňte okořenit solí a kmínem. 

5. Houbovou směs shrňte na 

pánvi stranou a na troše másla 

opečte bagetku. 

6. Směs nandejte na pečivo, oz-

dobte natí jarní cibulky a užijte si 

nejchutnější houbu jara. 

TIP! Chcete se naučit sbírat čer-

stvé houby po celý rok? Naučím 

vás nové druhy výborných hub. 

Ve svých houbařských videích pře-

dávám zkušenosti z lesa. Kde nové 

druhy hub najít, jak je poznat a jak 

je co nejchutněji zpracovat? Vše 

zjistíte na mém youtube Šumav-

ská houbička. 

Lucie Drozdová

U příležitosti Dne učitelů pře-

dali zástupci Plzeňského kraje 

ocenění vybraným pedagogům 

za jejich činnost. Tradiční akce 

se každoročně koná v den při-

pomínky výročí narození Jana 

Ámose Komenského. Letos pře-

vzalo poděkování spolu s pa-

mětním listem a drobnými dár-

ky – jako symbolické ocenění za 

úspěšnou práci pedagoga – cel-

kem 31 pedagogů. Mezi oce-

něnými byla i ředitelka sušic-

ké MŠ Smetanova Jaroslava 

Holečková, která dlouhodobě 

vykazuje velmi dobré výsledky 

v oblasti řízení pedagogického 

procesu.

(Zdroj a foto: Plzeňský kraj, 

Ing. Helena Frintová)  –red- 

Ke Dni učitelů byla krajem 

oceněna i Jaroslava Holečková

SKLO V PROMĚNÁCH ČASU
Filmová cesta po bavorských a českých sklárnách
Sklo je všudypřítomné v našem každodenním životě – ne vždy 

si to uvědomujeme – sklo je fascinující a všestranný materiál. To 

nás zaujalo, a tak vznikl tento fi lm o skle, které je pro nás tak sa-

mozřejmé a které už sotva vnímáme. Cestovali jsme jeho epocha-

mi, pokusili jsme se tak načrtnout jeho historii na příkladu skláren 

Bavorského lesa, Horní Falce a Šumavy    

pondělí 10. 4. 2023 od 19.30 hod v sušickém kině

Stálá divadelní scéna Klatovy Vás zve na divadelní představení

ŽENA, KTERÁ UVAŘILA SVÉHO MANŽELA 
Debbie Isitt 

Česká premiéra originální černé komedie.

Kenneth a Hillary žili ve spokojeném manželství – téměř dvacet let, než 

se Kenneth, procházející krizí středního věku, zamiloval do jiné ženy…

V novém životě s Laurou však také nemá na růžích ustláno. Znovu za-

číná kolotoč lží a ...tajných úniků do kuchyně bývalé manželky.

Režie: Petr Kracik | Hrají: Ilona Svobodová, Nela Boudová, Bronislav Kotiš

Úterý 18. 4. 2023 v 19.30, předplatné skupiny S, KD Sokolovna Sušice

(ZMĚNA PROGRAMU – náhradní představení za plánovanou divadelní 

hru SLEPÁ LÁSKA – abonentky zůstávají v platnosti)

Předprodej vstupenek v kancelářích Sušického kulturního centra SIRKUS, p. o. 

tel. 376 523 360 nebo na: www.kulturasusice.cz
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Řádková inzerce
PRODEJ
Prodám fabii, r. v. 2004, naj. 

119.000 km, 2. majitel, závěs-

né zař., sada let. kol. Dobrý stav, 

spolehlivá. STK 07/2024. Cena 

43.000 Kč. Tel. 721 110 493

Prodám dvouruční žebřiňák, po-

jízdný, s brzdou dekorace pro cha-

lupáře, a malý žebřiňáček, nutná 

oprava. SMS na tel. 608 320 242

Prodám horské kolo Amulet Shift 

5.0, velikost rámu M, nové nepo-

užité, výhra, cena 10.000 Kč. Tel. 

774 099 788

Prodám čalouněnou desku – 

oranžovou za dvouválendy – na 

zeď – cena 600 Kč. Obraz do obý-

váku – Klatovský park od Dr. Bílka 

– 100x180 cm, cena dohodou. Tel. 

723 229 931

Prodám pravou chodskou kera-

miku, originál – cca 70 ks – cena 

dohodou. Lustr do obýváku pěti-

ramenný – svícnový, kombinace 

dřevo-kov – cena dohodou. Tel. 

721 619 927

Případným zájemcům nabízím 

ZDARMA funkční fotoaparáty Mi-

nolta AF-DL a Beirette Electronic. 

Sušice Tel. 724 914 673 

Prodám polykarbonát a plasto-

vé nebo plechové střešní krytiny. 

Dále obkladové plechové kryti-

ny například na kolny a stavby. 

Dále nabízím zahradní sklení-

ky a přístřešky nad vchody. Tel. 

775 601 680

Prodám: Nový nepoužitý kultivá-

tor zn. Hecht 7970 v záruce včet-

ně (2) ks kultivačních nožů, (2) ks 

vodících talířů a pluhu. Nová cena 

po slevě z původních 20.000 Kč je 

13.900 Kč. Tel. 606 633 919

KOUPĚ
Koupím starý nábytek, obrazy, 

hodiny, šperky a  jiné staré věci 

z pozůstalosti – i poškozené. Tel. 

603 907 027

Koupím lištovou sekačku MF70 

i  rozbitou nefunkční a  hoblov-

ku s protahem 20–30 cm a lešení 

Haki nejlépe 1 kostku a cirkulár-

ku s kolébkou tovární výroby. Tel. 

732 357 828

Koupím staré pivní láhve s litý-

mi nápisy, staré zápalkové nálep-

ky a krabičky, reklamní plechové 

a smaltové cedule, papírové do-

pisní zálepky, staré pohlednice 

Sušice a okolí. Přijedu! Tel. 606 

494 996 

 BYTY – NEMOVITOSTI 
Nabízím pronájem bytu 1kk. V Su-

šici s balkonem, ul. Volšovská. Bližší 

informace na tel. 734 485 576

Oceňování nemovitostí – pro pro-

dej, darovací smlouvu, dědické říze-

ní, úvěr, hypotéku, účetnictví, apod. 

– kvalitně a rychle. I.. Drábková, Su-

šice, tel. 608 117 789 

RŮZNÉ
Hledám, kdo by v létě svezl do 

Chorvatska a zpět 1 osobu za úhra-

du. Tel. 606 406 010

Slepím staré knihy, svážu diplomo-

vé práce. Levně. Tel. 739 744 687

Nabízíme své služby: zámečnictví 

– kovovýroba a práce hodinového 

manžela. Martin Chudý, Pravdova 

259, Sušice, tel. 723 718 423 

Nabízím jazykové a  stylistické 

úpravy textu, korektury bakalář-

ských a magisterských prací, přípra-

vu na maturitní a přijímací zkoušky 

z českého jazyka, doučování. Více 

informací na www.hezkycesky.top. 

Tel. 606 49 49 96

Nabízíme strojní číštění kober-

ců, sedacích souprav, křesel, žid-

lí a čalounění. Zdeněk Kubeš, tel. 

607 630 244 



Dobrý den, přátelé. Posledně 

jsme si v rámci naší husitské elegie 

řekli, že založením sboru v Kunval-

du roku 1457, vzniklo církevní spo-

lečenství, později nazvané Jedno-

ta bratrská. A že se i přes následné 

pronásledování ze strany koruny 

Jednota rozrůstala. A že se v roce 

1467 bratří odvážili k riskantnímu 

kroku: ve Lhotce u Rychnova si 

zvolili své první tři kněží a biskupa 

a získali tím nezávislost na struktu-

rách utrakvistické, respektive kato-

lické, církve.

Jednota bra-

trská považova-

la za svůj vzor 

prvotní církev 

a v počátcích své 

existence zcela 

odmítala jakýko-

liv podíl na svět-

ské moci. Nepři-

jímala do svých 

řad osoby šlech-

tického stavu 

(někdy ani městského), a byla sil-

ně skeptická vůči vyššímu vzdě-

lání, které podle jejích představ 

odvádí od skutečného poznání 

Boha. Ideálem bylo selské hos-

podaření v ústraní, které člověku 

umožňuje prostým a důsledným 

způsobem následovat Krista na 

základě evangelijního Kázání na 

hoře a podle řádů a ustanovení 

prvotní církve. Zpočátku se brat-

ři cítili jako společenství („jedno-

ta“) v rámci utrakvistické církve. 

Teprve rozhodnutím o volbě kněží 

a volbě jednoho z nich biskupem 

(došlo k nim na základě losování, 

které bratři považovali za projev 

boží vůle) se Jednota odpouta-

la od utrakvistické církve a stala 

se první, skutečně reformní křes-

ťanskou kongregací na světě. 

Neobešlo se to samozřejmě 

bez problémů – oddělení od utra-

kvistů způsobilo Jednotě ztrá-

tu přízně Jana Rokycany i Jiřího 

z Poděbrad, a tím nové a tvrdší 

pronásledování. 

Jednota se nicméně rychle šíři-

la nejen v Čechách, ale i na Moravě, 

přičemž na Moravě (sídlem se stala 

Litomyšl) se u vrchnosti setkávala 

s větší náboženskou snášenlivos-

tí. Za svou přijali bratři táborskou 

liturgii (konání bohoslužby v ma-

teřském jazyce, zjednodušení litur-

gických obřadů, důraz na společný 

zpěv, prostotu bohoslužebného 

prostoru a jeho vybavení, atd.).

Přes počáteční zdrženlivost 

a nechuť získávala příznivce mezi 

měšťany a na universitě a byli 

to především vzdělanci, kdo ji 

v osmdesátých letech 15. století 

začali proměňovat. Namísto od-

loučení od „světa“ začala Jedno-

ta hledat způsoby, jak v něm uži-

tečně působit, a umožnila proto 

např. vstup i šlechticům. Schvá-

lením přísahy (do té doby v Jed-

notě zapovězené) jim otevřela 

možnost podílet se na správě 

veřejného života. Mezi čtyřmi 

biskupy, které sněm zvolil roku 

1494, byl i Lukáš 

Pražský (+ 1528). 

Díky jemu se 

Jednota oteví-

rala světu a mj. 

dříve než Luther 

zdůraznila boží 

milost oproti lo-

potnému dodr-

žování zbožných 

příkazů.

Popsané změ-

ny přinesly střet 

s konzervativními zastánci Chel-

čického a Řehořova moralistní-

ho a asketického pojetí, kteří se 

ovšem ocitli v menšině. Tato tzv. 

Malá stránka byla nadále nedůvě-

řivá ke vzdělání, nadále preferova-

la vesnický způsob života a odklon 

od „světa“ a nadále úzkostlivě dba-

la na dodržování přísných pravi-

del. Navzdory několika pokusům 

o smíření došlo kolem přelomu 

století k defi nitivnímu rozdělení. 

Malá stránka pak přebývala na 

okraji společnosti celé následují-

cí století, ale další dějiny Jednoty 

jsou dějinami jejího moderního 

proudu – tzv. Velké stránky. 

V průběhu 16. století se z Jed-

noty bratrské stala pod vedením 

Lukáše Pražského, Jana Augusty, 

Jana Blahoslava a dalších biskupů 

početně malá, ale respektovaná 

reformační církev, která vstoupila 

do intenzivního dialogu s evrop-

skými souvěrci (bratří korespon-

dovali s Erasmem Rotterdamským, 

Martinem Lutherem, Martinem 

Butzerem, Janem Kalvínem a jiný-

mi autoritami). Významně oboha-

tila národní kulturu (překlad bible 

– Bibla Kralická). V průběhu třice-

tileté války (1618–1648) Jednota 

bratrská díky drastickému proná-

sledování a silnému rekatolizační-

mu tlaku v Čechách a na Moravě 

zanikla. Její konec to však nebyl...

Příště se u Jednoty ještě krát-

ce zastavíme a vrátíme se zpět ke 

králi Jiříkovi. 2. dubna 2023

Martin Mejstřík
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První reformovaná církev

DUBEN NA ZAHRADĚ
S t r u p o v i t o s t  j a b l o n í 

a  hrušní u  odrůd náchyl-

ných k tomuto onemocně-

ní začněte s postřiky již před 

kvetením, protože v tomto 

období se začínají uvolňo-

vat z opadaných napadených 

listů z minulé sezony spory 

původci onemocnění. Prv-

ní dva postřiky provedeme 

ještě před květem, další bez-

prostředně po odkvětu stro-

mů. Za deštivého počasí po-

kračujeme v ošetřování až do 

června v deseti až čtrnácti-

denních intervalech.

 Lépe než často použí-

vat k ochraně chemické pří-

pravky je vhodnější pěstovat 

odolné odrůdy proti strupo-

vitosti. K odolným odrůdám 

jabloní patří např. Angold, 

Blaník, Bláhovo oranžové, Se-

lena, Goldstar, Petra, Tábor, 

Topaz, Vltava apod. Z hruš-

ní patří k odolnějším: Alice, 

Clappova, Milada, Konferen-

ce, Manon, Monika, Amfora, 

Blanka, Bohemica, Nela, Jana, 

Dita, Dicolor.

V posledních letech se do 

praxe postupně zavádějí bio-

logické přípravky na ochra-

nu rostlin.

V případě zájmu poradím 

i po telefonu (21 – 23 hod.) – 

725 314 829  Petr Kumšta

ZAHRÁDKÁŘSKÁ 

PORADNA
Mám vás rád, babi a dědo! ....cožeee?
 Za svou více než desetiletou 

praxi na oční ambulanci jsem do-

spěl k přesvědčení, že naši společ-

nost i kruhy rodinné nekomplikuje 

ani tak kvalita zraku, ba ani zdra-

votní stav člena rodiny či jeho mo-

bilita, ale nedoslýchavost. Jak ří-

kají pacienti (většinou senioři) „já 

sem hluchej na mě musíte křičet“. 

Vzápětí pak ale dodávají: „... ne-

zlobte se, já špatně slyším“. Jasně, 

časem to člověk přijme, naučí se 

mluvit nahlas a pořád znít přívěti-

vě, ale když vás schvátí viróza, co 

vám sedne na hlasivky, jako se mi 

to stalo tento týden, máme všichni 

problém! A tak se člověku v té ná-

ročné situaci, kdy domluvit se na 

banální věci stojí obě strany mno-

ho úsilí, v hlavě rojí vzpomínky 

nebo rozhovory s přáteli na téma: 

zase jdu za babičkou, jdu k dědo-

vi... Časem to člověk akceptuje, 

chápe, že starší lidé prostě hůř slyší, 

ale... Ale časem se konverzace mění 

v klasické fráze, věty holé a chvil-

ky „ticha“, do kterých řve televize. 

Působí to vlastně destruktivně na 

všechny zúčastněné. Vnoučata se 

párkrát chtějí pochlubit, že už umí 

to či ono, že dostala jedničku, syno-

vé a dcery vzpomínají, jak to ten-

krát bylo a chtějí od babi s dědou 

upřesnit detaily, aby pak své vzpo-

mínky z dětství mohli zase vyprá-

vět dětem svým, ale když druhá 

strana neslyší, je to komplikované, 

vysilující a časem přijde pocit, že to 

nemá cenu se ptát či něco vyprá-

vět. Myslím, že mohu od oka tip-

nout, jen na základě empirických 

poznatků, že tento problém má až 

70% seniorů.

 A přitom je řešení tak jedno-

duché, ano je to naslouchátko. 

V dnešní době už v mnoha, mož-

ná až moc v mnoha verzích a pro-

vedeních. Zase uvádím jen svou 

vlastní zkušenost, kdy jsem pře-

kvapen na jedné z pravidelných 

návštěv z cyklu „nedělní kolečko 

pro rodinu“ neslyšel řvát televizi 

a při velké kávě (rozuměj 10 lidí 

u stolu) dotyčný napomínal okolí 

„ať tolik neřvou“, úsměv na tváři, 

vtípky, oči zářily. Paráda! Stačilo 

navštívit obvoďáka, nechat si na-

psat doporučení k ušnímu. Tam si 

vás vezmou do parády, vyzkouše-

jí a doporučí nejlepší typ pro vás, 

zohlední barvu, provedení podle 

barvy vlasů (popř. to, že už žád-

né nemáte), udělají odlitek tva-

ru ucha, aby vám sluchátko per-

fektně padlo (je to podobné, jako 

když se dělá otisk dásní u zubaře, 

ale o dost rychlejší a jistě ne tak 

nepříjemné) ... nu a za pár dní si 

jdete pro svůj návrat na sociál-

ní výsluní, ať už mezi vrstevní-

ky, nebo v rodině. Mohu jedině 

doporučit nedoslýchavost řešit 

hned, jak to nebude už úplně ono. 

Já sám, pokud takové problémy 

mít budu, ihned využiji náš zdra-

votní systém a nechám si v dneš-

ní době již elegantní a nenápad-

nou pomůcku vyrobit. Chápu, že 

pro někoho to může být stigma, 

asi podobně jako pro o jednu ge-

neraci mladší jsou zase brýle, ale 

o tom zas jindy...

 Každopádně stojí za to ale-

spoň to zkusit a sám si vyhodno-

tit, jestli bych to mohl zvládnout 

unosit a zase slyšet, co mi to ta 

vnoučata říkají a cože to vlast-

ně Marušku od naproti trápí 

a taky i to co mi říkají u doktora. 

Jo a co teprve šmejdi po telefo-

nu, kterým stačí vaše ano a hele, 

už vám chodí měsíčně složenka 

na 4500,– za kabelovku, proto-

že smlouva po telefonu ... Držím 

palce a já jdu kloktat šalvěj.

Jan Janda
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Město Sušice bude pojmeno-

vávat dvě nové ulice. První vznik-

la pro nově budované rodinné 

domy na konci města u ulice Háj-

kova a druhá se připravuje v lo-

kalitě Pod Kalichem nad novým 

lesoparkem. Vyzýváme proto ob-

čany, pokud mají nějaké návrhy, 

aby je zaslali na e-mail: sedlec-

ky@kulturasusice.cz. Nová jmé-

na bude schvalovat zastupitel-

stvo města.  Bohumil Dach

Ač bylo aktuální vystoupení 

o jednoho muzikanta chudší, na 

výsledné pestrosti to nebylo znát. 

Radůza opět přibrala několik dal-

ších nástrojů: Minule zvuk oboha-

covala pianem, foukací harmoni-

kou a dokonce dudami, tentokrát 

kromě neodmyslitelného akorde-

onu přibrala elektrickou kytaru, 

ukulele a banjo. Jako tehdy jí do-

provázel kytarista Josef Štěpánek 

a novým do party byl bubeník Mi-

loš Dvořáček. 

Radůza své dnešní nástrojové 

portfolio rozšířila hlavně díky covi-

dovým opatřením. Jak sama suše 

poznamenala: „Když jsem všechno 

snědla, začala jsem se učit na banjo 

a ukulele.“ A posluchači mohli toto 

rozhodnutí s potěšením ocenit, 

zmíněné nástroje perfektně za-

padly do jejích skladeb. Výrazným 

prvkem koncertu bylo i nasvícení 

pódia sametovými barvami. 

Multiinstrumentalistka a skla-

datelka Radůza je zároveň textař-

kou – svébytnou básnířkou 

a v sokolovně zazněl průřez její 

třicetiletou tvorbou s důrazem 

na její poslední dvojalbum (2022) 

Nebe je otevřené. S šansonem 

jako pravidelný čtrnáctideník vydává Sušické kulturní 

centrum SIRKUS, Příkopy 178, 342 01 Sušice, IČ 00 368 512. Sídlo re-

dakce: KD Sokolovna, ul. T. G. Masaryka 120, Sušice, tel. 376 555 070, 

724 981 554, liskovec@kulturasusice.cz,www.kulturasusice.cz
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Radůza skvělý zpěv a text podpořila banjem i ukulelí
Když před deseti lety vystou-

pila Radůza v sušickém kinosá-

le, byl to velký hudební svátek. 

Od té doby vydala dalších sedm 

alb, do mnoha stran rozvinula své 

nejen hudební nápady a výrazně 

hlouběji se zapsala do srdcí po-

sluchačů. Současné obecenstvo 

by se do kina už nevešlo, koncert 

29. března proběhl v sokolovně. 

Navrhněte jména dvou nových ulic!

zabrousila do Francie, s trempy 

na Divoký západ, se sv. Václavem 

k úsvitu naší státnosti, se Sko-

ty za Cukrovou horou a s mno-

ha dalšími týpky po celé zemi 

za láskou. S obecenstvem v sále 

sokolovny si v závěru zazpívala: 
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Jednou to pomine,

Dobrý, zlý, jen my ne.

Jednou to přebolí,

Ať je to cokoli.

Jednou se vyhrabem,

Z každýho trápení,

Mezi zemí, nebem,

Nic navěky není.

Nad ránem, domů do Dejvic,

Nezapomeň navěky – sám nejsi nic.

Zbyl jen Krátkozraký, ale stálo to za to
Jako zlidovělá písnička se na 

českém kulturním nebi usadila 

většina her Járy Cimrmana, Zdeň-

ka Svěráka a Ladislava Smoljaka. 

Jednou z nejklasičtějších je je-

jich sedmá hra tj. Dlouhý, Široký 

a Krátkozraký (1974). A právě ten-

to kus si vybrali místní specialisté 

na Cimrmanovo dílo sdružení do 

Sušické divadelní společnosti. 

Po Záskoku, Dobytí severního pólu 

a Vraždě v salonním coupé to byl 

jejich čtvrtý počin, jak starším 

připomenout a mladé seznámit 

s tvorbou tohoto českého génia. 

Premiéra se uskutečnila 31. 3. v su-

šickém kině.

Vraťme se ještě k přirovnání 

z úvodu článku. Takovou zlidově-

lou písničku si totiž jistě rádi znovu 

poslechnete, takovou písničku si 

i rádi sami zazpíváte. U cimrmanov-

ských her se potkává oboje. Téměř 

každý se na ně znovu rád podívá 

a někteří si je také rádi zahrají. A to 

je právě případ zmíněné dnes pěti-

ce sušických ochotníků. Vylo-

ženě s gustem hrají toto 

divadlo a není divu, 

že se v některých 

scénách s  ra-

dostí vyžívají 

(např. přemě-

na pohlaví). 

Vnímavý di-

vák toto kvitu-

je – představení 

pak provázejí vý-

buchy nekontrolova-

telného smíchu a bouřli-

vý aplaus na závěr. 

Je také třeba zdůraznit, že her-

ci své role zvládají mistrovsky. Di-

váku, jenž zná jejich předchozí ci-

mrmanovská představení již jen 

rozdělení jednotlivých rolí, vy-

loudí na rtech úsměv a prohlou-

bí jeho zvědavost a očekávání. 

Posuďte sami: Princezna Zlato-

vláska – Martin Janouch, princ Ja-

soň a zejména Drsoň – Pavel Vinic-

ký, Krátkozraký – Martin Vítovec, 

král – Miroslav Hošek a děd Vše-

věd, pocestný a obr – Petr Lerch. 

V duchu velkého vizionářského 

cimrmanovského génia uvedli 

protagonisté do tištěného úvodu: 

Dnešní představení je plné nezapo-

menutelných postav, vtipných situ-

ací a nesmírně zábavných dialogů, 

které vás budou bavit až do konce. 

Věřím, že pro ilustraci stačí 

uvést pár slovních spojení a mohu 

dosvědčit, že tato vřelá slo-

va kolovala po vlas-

tech českých již 

v sedmdesátých 

letech: A  nej-

horší ze všeho 

jsou trpaslí-

ci. Ty potvory 

vám vlezou 

všude… Já 

jsem s  obrem 

hovořil. Tady se-

děl, jak sedíš ty, ty, 

ty a ty. Tady všude se-

děl… Já bych si s dovolením také 

vzal… Asi si říkáte děti, kde mám 

své dva druhy? Kampak se asi ti 

čerchmanti poděli? Nikam se ne-

poděli děti, umřeli!... Nedupej. Jsi 

snad králík Koloději?... Odpověď 

na tuto otázku si můžete vyslech-

nout 5. května, kdy se v kinosále 

odehraje repríza představení. 

text a foto Eduard Lískovec
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